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Milí sousedé,
opět se přiblížil kouzelný čas Vánoc 
a já bych vám všem chtěl velmi po-
děkovat za to, že pravidelně v ad-
ventním čase zdobíte a rozsvěcu-
jete své domovy, a tím tak vytváříte 
nezaměnitelnou atmosféru blíží-
cích se svátků. Mně osobně večerní 
procházky po obci v tomto období 
přináší mnohem více radosti. Zele-
nečský vánoční strom, který jsme 
společně rozsvítili na první adventní 
neděli, pro vás bude svítit až do Tří 
králů. 

V tomto čísle našeho Zelenečského 
zpravodaje se ohlédneme za uply-
nulým rokem a podělíme se s vámi 
o nejnovější aktuality. Tématem 
tohoto čísla je prezentace tří dů-
ležitých rozvojových projektů - 
rozšíření hřbitova, rekonstrukce 
mateřské školy a rekonstrukce 
ulice Čsl. armády. Dále si určitě 
přečtěte zajímavý rozho-
vor s Miladou Karasovou, 
která patří mezi neju-
znávanější ženy českého 
modelingu, a dozvíte se, 
co ji spojuje se Zelen-
čem. Krátce se ohlédne-

me za společným sázením prvních 
30 ovocných stromů podél budoucí 
cyklostezky. Dozvíte se, jak Mikuláš 
s andělem a dvojicí čertů řešili hří-
chy a pochvaly místních dítek a že 
vzniká anketa Sportovec roku. Jistě 
vás potěší zprávy ze života naší ZŠ. 
Neopomněli jsme ani naši historii, 
tentokrát věnovanou fotbalu a SK 
Zeleneč. Svou pozornost věnujte 
i dalším informacím z obce. 

Každé vydání našeho zpravodaje 
přináší mnoho užitečných zpráv. 
Děkuji za ně editorce, redakční radě 
a všem dalším přispívajícím. 

Pojďme toto krásné období prožít 
v přátelském prostředí, o které se 
v naší obci snažíme. Věřím, že nad-
cházející dny přinesou do našich ži-

votů nejen radost, ale i klid, který si 
všichni zasloužíme. Již nyní vám 
chci popřát šťastné a veselé 
Vánoce a mnoho úspěchů do 

nového roku.

S přáním krásného ad-
ventního i vánočního 
času, 

Váš místostarosta  
Pavel Fajt

Novinky ze školní jídelny  str. 5

Architektonické studie  str. 8-9 

Sportovec roku Zelenče  str. 13

Gastroodpad 
budeme likvidovat 
správně
Odpad je nejen u nás v obci velkým tématem. 
Jak se dočtete v rubrice Odpady, budou před 
sběrným dvorem v ulici Husova nově instalová-
ny nádoby na tříděný odpad. Kromě těch stan-
dardních, zde navíc bude umístěna nádoba na 
tzv. gastroodpad, respektive kuchyňský odpad 
z domácností. Jedná se především o biologic-
ky rozložitelný odpad živočišného i rostlinného 
původu, který nelze vytřídit do hnědé popelni-
ce, jako například zbytky nedojedených jídel 
nebo ty, které vznikají při vaření, ale také pro-
šlé potraviny. Toto místo bude volně přístupné, 
tedy budete mít možnost odložit sem vytříděný 
odpad kdykoliv. Odevzdaný kuchyňský odpad 
bude pravidelně odvážen a využíván na výrobu 
energie v bioplynové stanici. Je to další krok ke 
zlepšení odpadového hospodářství v Zelenči 
a snížení produkce směsného odpadu.

Petra Moravečková
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starostu obce
Co nového se chystá v obci? I na to od-
povídá starosta Ing. Vít Šikýř v dalším díle 
otázek od spoluobčanů.

V okolních obcích jako jsou Radonice 
nebo Nehvizdy je běžné, že je omezená 
rychlost na 40 km/hod. Chystáte něco 
podobného i v Zelenči? 

Radek Červený 

Vnímám, že omezení rychlosti na 
40 km/hod v obci je v okolí čím dál více 
rozšířenější, ale nemám na to vyhraněný 
názor, zda v Zelenči ano či ne.

Od půlky prosince bude v Zelenči za-
stavovat vlak každých 15 minut a šraň-
ky půjdou dolů dvanáctkrát za hodinu, 
protože tu některé rychlíky budou jen 
projíždět. Co se dá dělat s tím, že v Ze-
lenči budou neustále fronty aut u trati? 

Josef H.

Jsou na to dva pohledy. Část občanů 
bude kritizovat, že neustále musejí stát 
na šraňkách, a část to bude považovat 
za přirozený špunt, který odradí v průjez-
du aut přes Zeleneč. Spousta lidí, kteří 
obcí jenom projíždějí, si totiž tuto cestu 
napříště rozmyslí. Já osobně patnácti-
minutový takt vlaků vnímám jako velké 
pozitivum pro Zelenečské, okolí nádraží 
tak chceme v nejbližší době ještě více 
zatraktivnit realizací malého parčíku na 
jih od tratě a doplněním přístřešků pro 
odložení kol a koloběžek.

Jak se bude vyvíjet území bývalé lištár-
ny? 

Martin E.

Od listopadu probíhá otevřená archi-
tektonická soutěž na celé  území lištár-
ny. Věřím, že se přihlásí kvalitní autoři 
a dostaneme návrh, kterým se budeme 
moci chlubit nejen v projekční fázi, ale 
i po realizaci. Dotazy nám chodí od ar-
chitektů z celé republiky, na návrhy se 
upřímně těším. Paralelně při tom rozje-
deme projekt revitalizace bývalé Ferony.

V plánech obce je přeměna prostorů 
bývalé lištárny a Ferony. Jak chcete ře-
šit parkování? 

Jindřich Starý

Součástí architektonické soutěže na liš-
tárnu je samozřejmě i řešení parkování, 
kde by obec upřednostnila podzemní 
parkování. Ale nechme to na architek-

tech, kteří se zaobírají touto problema-
tikou. A to samé platí pro Feronu, kde 
stále počítáme i s velkou multifunkční 
sportovní halou. Mělo by tam být i byd-
lení a služby. Nejdříve ale je třeba vše vy-
řešit koncepčně a pak teprve budeme 
realizovat jednotlivé objekty.

Je pravda, že jste do územního plánu 
bývalé lištárny i Ferony zanesli bytové 
domy? 

J. K.

Ano, jak na pozemcích bývalé lištárny 
tak i Ferony jsme umožnili také výstavbu 
bytových domů. Důvod je jednoduchý 
– v obci nemáme ani jeden obecní byt. 
A jelikož jsou to obecní pozemky, chce-
me na nich stavět především obecní 
byty. Když se podíváme do okolních 
obcí, tak to není nic neobvyklého. Na-
příklad v Šestajovicích se na hlavní ulici 
dokončují dva obecní domy s desítkami 
bytů. Chceme dát šanci mladým, aby 
mohli získat bydlení, stejně tak podpořit 
učitele, lékaře apod. Zároveň se neba-
víme o nějakých výškových budovách. 
V zadání pro lištárnu máme podlažnost 
2,5 NP a respekt k okolní vesnické zá-
stavbě.

Jaká je budoucnost chátrajícího domu 
číslo 38, kde kdysi býval obchod? 

Martina Procházková

S panem architektem Podráským jsme 
prošli několik variant a vzešla nám z nich 
jediná – základní umělecká škola. Kon-
zultovali jsme to s vedením ZUŠ v Čelá-
kovicích i se stavebním odborem v Če-
lákovicích a jsme na dobré cestě, aby 
byl objekt zrekonstruován do podoby 
moderní ZUŠ. Část objektu bude za-
chována a část bude zbourána, protože 
není možné ji už použít. Zároveň tak bu-
deme moci přesunout ZUŠ z učeben ZŠ 
a uvolnit je pro další využití školou.

 
Chcete se i vy našeho starosty  

na něco zeptat?
Pošlete svůj dotaz na email:  

lucie.cerna@zelenec.cz.

Krátce  
z říjnového jednání 
zastupitelstva 
obce
• Zastupitelstvo obce schválilo zahá-

jení, průběh a hodnocení otevřené 
architektonické soutěže na budoucí 
podobu pozemků areálu bývalé lištár-
ny u železniční zastávky. 

• Zastupitelstvem obce byla schválena 
smlouva o půjčce pro Technické služ-
by s.r.o. na pořízení drtiče bioodpadu 
a dalšího vybavení obecní kompo-
stárny ve výši 6 613 000 Kč. Na poří-
zení získali Technické služby dotaci ve 
výši 70 %, avšak je třeba nejdříve uhra-
dit celou částku. 

• Ve Mstěticích byly instalovány uka-
zatele měření rychlosti. Tyto radary 
budou po celý následující rok sbírat 
data, po jejich vyhodnocení bude 
posouzena možnost měření rychlosti 
s výběrem pokut. 

• Na základě předběžné dohody se 
společností AVE budou v příštím roce 
nádoby na směsný komunální odpad 
opatřeny čipy a proběhne testování 
systému přesného vážení. V přípa-
dě, že bude systém funkční, budeme 
zvažovat novou, spravedlivější formu 
placení poplatků, a to za kg vyprodu-
kovaných odpadů. 

• Nadále pokračují intenzivní jednání 
s novým vlastníkem projektu Nový Ze-
leneč ve Mstěticích,   investiční skupi-
nou Progresus, o podmínkách pláno-
vací smlouvy. 

• Postupně probíhá digitalizace archivu 
obce, jedná se zejména o projekto-
vou dokumentaci obecních objektů 
a veškerou stavební dokumentaci 
související s jednotlivými čísly popis-
nými. Výsledkem bude úspora místa 
a rychlejší vyhledávání konkrétních 
dokumentů.

Kompletní zápisy ze všech jednání na-
jdete na webových stránkách obce.

Připravil Lubor Černohlávek
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Rozpočet obce 
na rok 2025
Zastupitelstvo obce na svém prosinco-
vém zasedání schválilo mimo jiné také 
rozpočet obce Zeleneč na rok 2025. 

Rozpočet byl schválen jako schodko-
vý se schodkem ve výši 10 039 857 Kč. 
Schodek rozpočtu  bude kryt z přebyt-
ku finančních prostředků z minulých 
let, který ke dni 30. 11. 2024 činil přibliž-
ně 150 mil. Kč. Pro srovnání, rozpočet 
na r. 2024 byl rovněž schodkový, a to se 
schodkem 48 mil. Kč. Schodku nebylo 
dosaženo, neboť část realizovaných akcí 
byla financována prostřednictvím do-
tací, např. cyklostezka okolo datového 
centra, vybavení kompostárny, rekon-
strukce veřejného osvětlení. Rovněž část 
rozpočtovaných investičních akcích je 
teprve ve fázi projektování, které nebylo 
ještě dokončeno a tedy uhrazeno.

Investiční akce v rozpočtu
Důvodem schodkového rozpočtu jsou 
plánované investiční výdaje obce roz-
počtované jak na pokračování dříve 
zahájených akcí, tak na přípravu nových 
projektů. Největšími investičními projek-
ty v příštím roce bude zahájení stavby 
Komunitního centra, projektová doku-
mentace na rekonstrukci domu č.p. 38 
s využitím pro ZUŠ, projekt nového sběr-

ného dvora a sídla TS na Mstětické, do-
končení architektonické soutěže a v ne-
poslední řadě také zahájení projekčních 
prací na areál „Lištárna“. 

Rádi bychom také zrealizovali architek-
tonickou soutěž na areál Ferony a dům 
s pečovatelskou službou nebo podobný 
typ využití na pozemcích po restaura-
ci U Lva naproti rybníku. Máme v plánu 
realizovat fotovoltaickou elektrárnu na 
střeše ZŠ a malé tělocvičny, které jsou již 
rozpracované, dále pak připravit a pří-
padně také zahájit realizaci pumptrac-
ku a rozšířit prostory jídelny a kuchyně. 
U části těchto investic předpokládáme 
financování z dotačních programů. 

Dotace zvyšují příjmovou stranu roz-
počtu
Od začátku našeho působení ve vede-
ní obce se nám podařilo získat dotace 
z různých výzev za bezmála 40 mil. Kč 
(podrobně najdete v ZZ 5/2024) a i ty je 
třeba zanést do rozpočtu. Dotace zvy-
šují příjmovou stranu rozpočtu a jsou 
zařazovány na vymezené paragrafy pře-
devším dle typu poskytovatele. Z toho 
vyplývá, že získáním dotace nedojde ke 
snížení výdaje v rozpočtu, ale k navýše-
ní příjmu. Například v letošním rozpočtu 
máme ve výdajích na Školní stravování 
modernizaci kuchyně ve výši 7 290 tis. 
Kč a v  příjmech získanou dotaci ve výši 
50%, maximálně 3 620 tis. Kč. Fakticky 
to znamená, že obec bude moderni-

zace kuchyně stát maximálně 3 620 tis. 
Kč, přesná výše závisí na  vysoutěžené 
ceně. Druhým příkladem je revitalizace 
veřejného osvětlení, ve výdajích máme 
4 300 tis. Kč a v příjmech byla zahrnu-
ta dotace ve výši 90%, tj. 3 790 tis. Kč. 
Obecní kasu tak moderní osvětlení vyšlo 
na maximálně 500 tis. Kč.

Je zcela běžné, že v průběhu roku do-
chází ke změnám příjmů a výdajů a dle 
aktuálního vývoje jednotlivých inves-
tičních akcí nebo provozních výdajů, 
a  proto jsou zastupitelstvu předkládána 
tzv. rozpočtová opatření. Ta zajišťují, aby 
nedocházelo k překročení jednotlivých 
paragrafů a k porušení rozpočtové káz-
ně. Navíc dotace můžeme v  rozpočtu 
zohlednit až ve chvíli, kdy od poskyto-
vatele dostaneme oficiální rozhodnutí 
o jejím přidělení. V návrhu tedy jsou za-
tím jen ty dotace, které jsme již získali, 
případně také ty, které jsme v roce  2024 
nevyčerpali.   

Celkové výdaje rozpočtu:  
123 524 900 Kč, z nich 
•  provozní výdaje  64 024 900 Kč 
•  investiční výdaje  59 500 000 Kč 

Celkové předpokládané příjmy:  
113 486 043 Kč, z čehož 
•  daňové příjmy  80 300 000 Kč
•  transfery   23 123 043 Kč

Petra Moravečková
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Změny 
autobusových 
a vlakových 
jízdních řádů
V předchozím čísle Zelenečského zpra-
vodaje jsme vás informovali o zásad-
ních změnách jízdních řádů vlaků z dů-
vodu rozsáhlé rekonstrukce Masarykova 
nádraží v Praze. Nyní už jsou nové jízdní 
řády schválené a vejdou v platnost od 
15/12/2024. Nově budou vlaky stavět 
jen ve stanici Hlavní nádraží v Praze, a to 
po celou dobu rekonstrukce Masaryko-
va nádraží, která je naplánovaná na tři 
roky. Ze Zelenče bude v pracovní dny 
v ranní špičce odjíždět vlak hned 4 krát 
za hodinu, stejně tomu bude odpoledne 
a navečer. 

To s sebou přináší i jisté výhody pro ces-
tující, kteří budou ve své cestě po metro-
poli pokračovat metrem na červené lin-
ce trasy C, která spojuje centrum města 

například s Vyšehradem a na opačné 
straně s Holešovicemi nebo Letňany. 
I nadále platí, že ve stanici Rajská zahra-
da nebo Vysočany mohou cestující po-
hodlně přestoupit na žlutou linku metra 
B, která je dopraví jak do centra města, 
tak také třeba na Anděl.  

Změny se však od poloviny prosince 
dotknou i jízdních řádů autobusových 
linek projíždějících obcí. Od 1. prosince 
došlo ke změně dopravce a nově jsou 
linky číslo 353 a 408 obsluhovány spo-
lečností ČSAD Střední Čechy a.s., která 
ve svých standardech slibuje omlazení 
vozového parku a zvýšení komfortu ces-
tujících. Ve všech autobusech bude nyní 

možné platit platební kartou a zároveň 
budou splňovat tyto podmínky: 

•  bezbariérovost,
•  celovozovou klimatizaci,
•  látkové polstrované sedačky,
•  digitální informační displeje vč. 

vnitřních LCD obrazovek,
•  jednotný červenošedý vnější design 

vozidel.

Na webových stránkách obce v aktuali-
tách najdete jízdní řády vlaků a autobusů 
ke stažení v pdf formátu. Doporučujeme 
však i nadále používat mobilní aplikace, 
které jsou nejaktuálnějším zdrojem in-
formací a také změn v dopravě. 

Lucie González
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OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:   8.00–12.00 a 13.00–18 .00
Úterý: 8.00–12.00 

pouze na objednání 13.00–16.00
Středa:    8.00–12.00 a 13.00–18.00
Čtvrtek: 8.00–12.00   

pouze na objednání 13.00–16.00
Pátek:  Zavřeno
V termínu 23/12/2024–1/1/2025 bude obecní úřad uzavřen.

 
KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00
Středa      16.00–18.00
Pátek        16.00–18.00
V termínu 17/12/2024–12/1/2025 bude knihovna uzavřena.

SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

Pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 
Čtvrtek 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Sobota 9.00–14.00 
Ve sběrném dvoře jsou umístěny kontejnery na textil.
V termínu 24/12/2024–1/1/ 2025 bude sběrný dvůr uzavřen.

SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova

  do 28/2/2025
Sobota 9.00–12.00
V termínu 21/12/2024–28/12/2024 bude sběrné místo uzavřeno. 

 
MIMOŘÁDNÝ SVOZ  
TŘÍDĚNÉHO ODPADU

Mimořádný svoz tříděného odpadu proběhne v pondělí 
30/12/2024.

 
OBECNÍ POLICISTA

Tomáš Váňa
Pondělí–Pátek  7.00–15.00
Mob.  +420 602 344 618
Ve zbývajícím čase zajišťuje službu OP  
Nehvizdy, telefon je na ní přesměrován.

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA BRANDÝSKO

Pondělí–Čtvrtek  8.00–12.00 a 13.00–15.00
Mob.  +420 734 261 848

SENIOR TAXI

Pondělí–Pátek    7.00–15.00   
Mob.:  +420 778 520 721, +420 606 708 213
Jízdy je nutné objednat alespoň den předem.

 
ČEKÁRNA NA VLAKOVÉ ZASTÁVCE

Otevřeno každý den 06.00–22.00

 
 
 
POPLATKY ZA KOMUNÁLNÍ ODPAD

objem nádoby svoz každé  1x za 14 dní  
  úterý  (svoz v úterý, každý 
     lichý týden dle kalendáře)
60 litrů    2 434 Kč      1 217 Kč
80 litrů    3 245 Kč    1 622 Kč
120 litrů    4 867 Kč     2 434 Kč
240 litrů    9 734 Kč     4 867 Kč
1100 litrů 44 616 Kč 22 308 Kč

 
Termíny svozu komunálního odpadu:
• Tříděný -  každé úterý v lichém týdnu
• Směsný - 1x týdně každé úterý (první svoz 7/1/2025)
• Směsný - 1x za 14 dnů každé úterý v lichý týden (první svoz  

14/1/2024)

Platnost kupónu z roku 2024 končí 31/1/2025.

Novou nálepku neboli kupon získáte uhrazením poplatku převo-
dem nebo on-line do 31. ledna 2025, poté vám bude nová nálep-
ka vhozena v obálce do schránky v posledním lednovém týdnu. 
V případě platby kartou nebo hotově na obecním úřadu vám bude 
nálepka předána ihned. Poplatek je splatný nejpozději do 31. ledna 
2025. Od úterý 4. února 2025 nebude černá popelnice bez nálepky 
pro rok 2025 vyvezena.

Nádobu a četnost svozu na rok 2025 lze změnit před uhrazením 
poplatku na rok 2025 buď vyplněním formuláře na www.zelenec.cz/
poplatky nebo e-mailem na obec@zelenec.cz, případně osobně 
na obecním úřadu.

SVOZ BIO ODPADU

O termínech svozů v lednu a únoru budeme informovat na 
webových stránkách obce. Kalendář svozů na rok 2025 bude 
zveřejněn v prvním čísle Zelenečského zpravodaje v roce 
2025 a také na webových stránkách obce.

POPLATKY ZA PSA

Osoby do 65 let  300 Kč za 1 psa v Zelenči, 
   100 Kč za 1 psa ve Mstěticích,  
   400 Kč za každého dalšího psa, 
Osoby starší 65 let  100 Kč za 1 psa,  
   300 Kč za každého dalšího psa. 

Poplatku podléhají psi starší 3 měsíců. Držitelé psů jsou povi-
nni uhradit poplatek nejpozději do 28/2 příslušného kalendář-
ního roku a hlásit na Obecním úřadě jakékoli změny. 

Poplatky je možné uhradit na Obecním úřadu v úředních ho-
dinách v hotovosti nebo platební kartou. Můžete využít také 
on-line platbu na www.zelenec.cz/poplatky.

CENA ZA VODNÉ A STOČNÉ

Vodné  44,80 Kč/m3 vč. DPH
Stočné  57,57 Kč/m3 vč. DPH
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 Šéfkuchař David Kreuzer (první vlevo) se svým týmem

Další důležité 
informace
LIKVIDACE VÁNOČNÍCH STROMKŮ

Po vánočních svátcích můžete odložit vaše 
vánoční stromky před dům na chodník.

Odvoz bude probíhat každé pondělí od 6/1 
do 10/2/2025.

 
ODEČET VODY

Nezapomeňte nejpozději do 31/12/2024 
provést samoodečet vody, a to nejlépe 
zadáním stavu vodoměru do aplikace „Můj 
vodoměr“ https://zelenec.mujvodomer.cz/
login. 

Stav vodoměru můžete také zaslat e-mai-
lem nebo vhodit odečtový lístek do schrán-
ky Obecní úřadu Zeleneč. 

V případě, že uplatňujete slevu ze stočného 
dle podružného vodoměru, nezapomeňte 
zapsat také jeho stav.

OČKOVÁNÍ DOMÁCÍCH ZVÍŘAT

Během dubna 2025 proběhne každoroční 
očkování domácích zvířat přímo v Zelenči. 
Přesný termín bude zveřejněn v příštím čísle 
Zelenečského zpravodaje.

Kromě výběru ze 
dvou jídel bude 
školní jídelna 
nabízet i svačiny
Místostarostka Petra Moravečková se 
projektu osamostatnění a nového roz-
jezdu obecní školní jídelny věnuje něko-
lik měsíců. V rozhovoru se s námi podě-
lila o své dosavadní zkušenosti i plány do 
budoucna.

Od září máme samostatnou školní jí-
delnu (dále jen ŠJ). Jak se to celé se-
běhlo a jakou roli v tom hraješ? 
Fungováním ŠJ jsem se tak trochu za-
bývala už v minulém volebním období. 
Nedávalo mi moc smysl, že ŠJ fungu-
je pod MŠ, ačkoli sídlí v prostorách ZŠ 
a žáci školy odebírají mnohem více jídel. 
Chtěla jsem jídelnu převést pod ško-
lu, ale tehdejší paní ředitelka nechtěla. 
Stejně se k tomu postavil i současný pan 
ředitel, čemuž se upřímně ani nedivím, 
protože je s tím strašně práce. Od 1. září 

máme novou příspěvkovou organizaci 
Školní jídelna Zeleneč. Jenže vedoucí 
pracovník organizace pobírající příspě-
vek na stravování žáků od státu, musí být 
vybrán na základě konkurzu. Do prvního 
konkurzu se nám ale nikdo nepřihlásil, 
a proto jsem jejím vedením byla dočas-
ně pověřena já.

Znamenalo zřízení nové příspěvkové 
organizace zvýšení výdajů z rozpočtu 
obce? 
Ne, naopak. Z letošního rozpočtu obce 
jsme na neinvestičních výdajích ušetřili 
1 mil. Kč, na příští rok mají obě organi-
zace příspěvky nižší o 860 tis. Kč. Došlo 
k tomu tím, že jsme provedli rekonstrukci 
účetnictví a nastavili správné postupy.

Projevilo se oddělení jídelny i v samot-
ném provozu kuchyně?
Od začátku jsem počítala, že všechny 
původní zaměstnankyně kuchyně zůsta-
nou a dojde k jejich převedení ze školky 
na ŠJ. Plus jsem plánovala přijmout šéf-
kuchaře. Když se nám ho povedlo najít, 
rozhodla se dlouholetá vedoucí kuchař-
ka odejít. Dohodly jsme se a vzájemně 
jsme si vyšly vstříc. Výpověď pak podala 
ještě jedna kuchařka, kterou se podařilo 
nahradit mladším kuchařem. Pomoc-
nou sílu financujeme z prostředků úřadu 
práce. 

Také došlo k investici do vybavení, že? 
Vybavení jídelny opravdu něco pama-
tovalo. Obec nejprve investovala do vý-
měny velkých kuchyňských přístrojů. Na 
mě bylo to drobnější vybavení: žaluzie, 
sítě v oknech, nové tácy, příbory a nádo-
bí. Teď v polovině prosince se konečně 
podařilo rozjet zkušební výdej dvou jídel. 
Proto jsme doplnili inventář kuchyně 
a drobné náčiní. Do výdejny Mstětická 

jsme pořídili ohřívací skříň, terminál na 
výdej a dětem vydali karty ISIC nebo 
čipy. Musím tu vyseknout poklonu paní 
hospodářce za to, jak to zvládla. 

Jaké máte ohlasy na samotné jídlo?
Doba na hodnocení je velmi krátká, 
šéfkuchař se musel zorientovat v nové 
kuchyni, nastavit fungování personálu 
a teprve po několika týdnech se začal 
více věnovat objednávkám vhodných 
surovin. Je skvělé, že dokáže zajistit vý-
hodnější ceny. Mně osobně jídlo chut-
ná, zejména polévky se opravdu hodně 
zlepšily a také úroveň servírování. Je však 
samozřejmě velký rozdíl mezi jídlem na 
talíři a v plastovém jídlonosiči, kde je i 
několik hodin. S tím se budeme prát do 
budoucna.      

Zavedli jste výběr ze dvou jídel. Chystá-
te ještě nějaké novinky?

V novém roce nahradíme jídlonosiče vý-
dejním automatem, na tom už intenziv-
ně pracuji. Zároveň bychom rádi rozšířili 
nabídku o svačiny pro děti. Ve spoluprá-
ci se ZŠ jsme uspořádali anketu, oslo-
vili jsme jak rodiče, tak i děti. Z výsledků 
vyplynulo, že ideální svačina je pečivo 
se sýrem, šunkou nebo pomazánkou 
a k tomu ovoce. To by mohlo stát oko-
lo 30 Kč. Z ankety vyplynulo, že takovou 
možnost by rodiče využili 2-3 krát týdně. 
Mimochodem, u dětí se kromě peči-
va, ovoce a jogurtů objevily i zajímavé 
“tipy”: kebab, pizza apod.:-).

Pro mě je ale nejlepší zprávou, že druhý 
konkurz skončil úspěšně a od 1. ledna 
2025 nastoupí nový ředitel ŠJ a já se 
budu moci věnovat jiným stránkám prá-
ce místostarostky. 

Ladislav Mrklas
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Víte, že…
jsou ve sběrném dvoře v ulici Husova 
umístěné 2 kontejnery na textil?

Původně stály tyto kontejnery před sběr-
ným dvorem, kde ale bohužel dochá-
zelo k jejich opakovanému vykrádání. 
Nyní tedy máte možnost odložit vyřa-
zené oblečení bezpečně ve sběrném 
dvoře. Oděvy jsou pak řádně roztříděny 
a předány těm, kteří je nejvíce potřebu-
jí. Předvánoční čas je ideální dobou pro 
dobré skutky a pomoc druhým. Zkuste 
otevřít šatní skříň, určitě tam najdete pár 
kousků oblečení, které už nenosíte a ně-
komu dalšímu by určitě udělaly radost. 
Provozní dobu sběrného dvora najdete 
na str. 4 nebo na www.zelenec.cz

Zelenečská 
učebna jako 
příklad pro ostatní 
školy
V zelenečské základní škole se mohou 
chlubit novou přírodovědnou učebnou, 
která vznikla spojením chodby, kabi-
netu a odstraněním původních toalet. 
Moderní čistě bílý prostor zaujme svým 
laboratorním nádechem i zelenou stě-
nou.

Autorem učebny je interiérový designér 
MgA. Michal Zmek z ViVA school. Pro 
Zelenečský zpravodaj uvedl: „Snažíme 

se, aby se ve školních interiérech lépe 
pracovalo s barvami. Od 90. let se ve 
školách vše vybarvovalo, aby prostory 
nebyly mdlé. To jsme chtěli změnit a vy-
tvořit prostředí, které bude více směřo-
vat k výuce a vzdělávání. A učebna v Ze-
lenči tuto naši snahu odráží.“ 

Sterilní prostor laboratoře zútulňuje 
světlý a vizuálně čistý nábytek v odstí-
nech šedé a bílé. „Dominantním prv-
kem učebny je zelená stěna, která není 
pouze dekorační, ale slouží k praktické 
výuce. Děti si mohou v rámci výuky vy-
pěstovat své vlastní rostlinky a zároveň 
tento prvek zlepšuje mikroklima interi-
éru,“ dodává Michal Zmek s tím, že do 
budoucna se chce zaměřit i na venkovní 
učebny. 

V laboratoři se nacházejí rozměrné vit-
ríny pro vystavení různých exemplářů, 
které mají zároveň funkci transparent-
nosti prostoru. Žáci procházející po 
chodbě mohou nahlížet, co se děje 
uvnitř učebny. Součástí učebny jsou 
i dva multimediální displeje, na kterých 
je možné zobrazovat pracovní postup či 
výukové plakáty.

Unikátního projektu, který slouží i jako 
příklad pro jiné školy, si všiml i magazín 
Designmag, který o něm uveřejnil velký 
materiál.

Lubor Černohlávek

Foto: Tomáš Slavík

Foto: Tomáš SlavíkDesigner Michal Zmek
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Obecní 
policista má 
i v naší poklidné 
obci stále 
spoustu práce
• Majetkové trestné činnosti se ve Mstěticích na nádraží do-

pouštěl bezdomovec se dvěma psy. Podle popisu byl mezi 
policií podezřelý velmi dobře znám. Díky práci obecního 
policisty byl muž dopaden v sousedních Zápech a vyzván 
k podání vysvětlení na policii ČR Čelákovice, což dobrovol-
ně za doprovodu hlídky učinil.

• Z čekárny vlakové zastávky v Zelenči si udělal odpočívárnu 
policii známý zloděj a bezdomovec, který byl na základě 
oznámení od místních obyvatel z místa okamžitě vykázán. 
Pokud by se tato situace opakovala, neváhejte okamžitě 
kontaktovat obecního policistu, aby tuto záležitost řešil.

• Během měsíce listopadu taktéž obecní policie dvakrát při-
jala oznámení na volně přístupná kola staršího data výroby 
různě pohozená po obci. Upozorňujeme majitele, že tato 
po sepsání protokolu skončila v sídle TS a čekají na svého 
majitele. 

• Toulavý pes byl v podvečerních hodinách odchycen a umís-
těn v kotci TS Nehvizdy. Jelikož se mu podařilo uniknout, do-
stal přezdívku Houdini a po opětovném odchycení skončil 
tentokrát v kotci TS Zeleneč. Odtud se již nedostal a musel 
tak počkat na vyzvednutí od svého páníčka. 

• Při hlídkové činnosti spatřila hlídka dvě osoby, které ve Mstě-
ticích vezly na dvoukolové kárce palety. Z důvodu podezření, 
že by se mohlo jednat o palety pocházející z trestné činnos-
ti, provedla hlídka kontrolu osob. Následně zjistila, že se ne-
nachází v pátrání a palety, které vezou k výkupu prý pochází 
z rozebrané postele.

• Hlídka dále řešila poškozenou zeleň a okrasný keř - zřejmě 
nákladním vozem. Jelikož bylo úterý, podezření padlo na 
popelářský vůz. Řidič nezapíral a věc byla předána k řešení 
OÚ, potažmo pojišťovně firmy AVE.

• Několikrát také musel strážník řešit nesprávné parkování vo-
zidel jak v Zelenči, tak také ve Mstěticích. Takové jednání je 
ve většině případů řešeno domluvou nebo předvolávkou. 
Problémem je však samotný přestupek, který komplikuje 
dopravu a život v obci.

Světová předpremiéra 
v Zelenči
Amatérské divadlo je jako domácí bábovka – občas trochu 
spadne, občas se v ní objeví kousek skořápky, ale když je upe-
čena s láskou, provoní celou ulici. A když herci hrají srdcem – 
hezky po svém –, i drobné nedostatky se promění v přednost.

Ale k věci... S partou převážně zelenečských kamarádů jsme 
9. prosince vyrazili do klánovického divadla. Nechtěli jsme si 
nechat ujít premiéru nového amatérského zelenečského di-
vadelního uskupení Amazelus (pod taktovkou Ivany Mrklaso-
vé). Už samotný plakát, lákající na premiéru, napovídal, že nás 
nebudou zrovna čekat tragické výjevy ze Shakespearova Ma-
cbetha, ale něco mnohem odlehčenějšího.

Na programu byla komedie Přes přísný zákaz dotýká se sněhu 
od Antonína Procházky. Hlavním hrdinou je Eda, účetní, který 
se po pěti letech vrací z vězení, kam byl nespravedlivě vsazen 
za finanční podvod. Během choťovy nepřítomnosti si jeho 
šikovná manželka Nina pořídila milence Erika, hráče na triangl. 
Eda, poznamenaný vězeňským prostředím, se snaží znovu 
začlenit do běžného života, ale jeho plány komplikuje sám 
život. Hra je plná vtipných nedorozumění a řádně zamotaných 
zápletek. Jak se příběh rozmotá, zjistíte, pokud zavítáte na 
některé z dalších představení. Amazelus se také představí 
v Radonicích, Klánovicích nebo Horních Počernicích. Určitě 
stojí za to vidět, jak dvouleté náročné zkoušení vykrystalizovalo 
do obdivuhodné formy, obsahu a energie, které aktéři 
s nadšením sdílejí s publikem. Klobouček dolů, AMAtérské 
ZELenečské USkupení!

David Novák 
amatérský divadelní kritik

www.veterinarni-sanitka.cz
       (+420) 607 838 797 • info@veterinarni-sanitka.cz

Jestli Váš mazlíček potřebuje:  
• naočkovat • odčervit a odblešit • začipovat (a vystavit Pet-pas) • zkrátit drápky 
• laboratorně vyšetřit krev, moč nebo trus • odstranit zubní kámen  
• vykastrovat/vysterilizovat • dovézt léky nebo kvalitní krmivo • vykonat domácí 
eutanazii • nebo třeba jen dobře poradit? 
 
V tom případě můžeme být Vaší NEJBLIŽŠÍ  
veterinární klinikou, protože jsme  
1. Mobilní veterinární klinika u VÁS DOMA! 
 
Zavolejte nám:  
A my rádi přijedeme za Vámi s plnohodnotnou pojízdnou  
veterinární ordinací. Vaše zvířátko ošetříme za mírné ceny  
a v domácím prostředí! Těšíme se na Vás! J

Projekt1_Sestava 1  18.09.2024  11:41  Stránka 1

ŽALUZIE - MICHAL - PRODEJ, MONTÁŽ, OPRAV
Prodloužená záruka, pozáruční opravy, vnitřní 
žaluzie látkové rolety, plissé (den/noc), venkovní 
rolety. Široký výběr materiálů za nízké ceny. Návrhy 
a zaměření ZDARMA

Tel: 604 612 022  Po 19 hod. 326 995 366
www.zaluziemichal.cz

Tomáš Osička a Veronika Pukačová během představení
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Nová školka, 
rozšíření hřbitova 
a rekonstrukce 
hlavní ulice
28. listopadu proběhla v Komunitním 
prostoru ve Školní ulici prezentace tří 
architektonických studií: rozšíření hřbi-
tova, rekonstrukce mateřské školy a re-
konstrukce ulice Čsl. armády. Studiemi 
přítomné provedl architekt Přemysl Ko-
keš ze studia Kokes Ambro. Prezentace 
přilákala více než 50 občanů Zelenče, 
z nichž mnozí se zapojili do živé diskuse. 

Architekt Kokeš na úvod a také v samot-
ném závěru prezentace zdůraznil, že jde 
o návrhy určené k diskusi. Nejde o dog-
mata ani finální řešení a smyslem pre-
zentace je vyvolat diskusi a zapojit do ní 
maximum zelenečských občanů.

Centrální školka pro 120 dětí ve Školní

Autor návrhů jako první představil studii 
rekonstruované mateřské školy v are-
álu Školní. Projekt centrální školky po-
čítá s využitím a rekonstrukcí starších 
objektů a vybudováním objektu nové-
ho. Nově koncipovaná centrální školka 
může mít až pět tříd s celkovou kapa-
citou 120 žáčků, jednu ve staré budově, 
čtyři v novém objektu. Nové třídy budou 
prostorné, samostatné a velmi světlé. 

Budou mít vlastní zázemí a přímý kon-
takt se zahradou a případně i uzavřenou 
terasu. Vcházet se sem bude spojující 
chodbou, jež povede paralelně s novou 
ulicí zkracující průchod z ulice Mstětic-
ké do ulice Školní. Rodiče budou nově 
moci využít dva vchody do areálu – stá-
vající z ulice Školní, nový ze Mstětické.

Výše zmíněná chodba bude fungo-
vat ve studeném režimu, aby se tu děti 
mohly shromažďovat už oblečené. 
Bude mít i funkci galerie určené k výsta-
vě dětských prací. Ve staré budově školy 
vznikne ředitelna a zázemí pro fungová-
ní celé školky s tím, že v patře bude v pří-
padě potřeby možné vybudovat další 
třídu. Areál MŠ je koncipován tak, aby se 
sem bez problému a velmi rychle moh-
ly nastěhovat všechny třídy. Tím bude 
moci skončit dlouholeté provizorium 
školky rozdělené do vícera vzdálených 
pracovišť.  

Nově vybudovaná část školky bude dře-
vostavbou umístěnou na pilotech nebo 
na zemních vrutech. Půjde o lehkou 
prefabrikovanou stavbu, která se vyrobí 
jinde a převeze se na místo určení. Díky 
tomu bude celá stavba velmi rychlá 
a omezí provoz školky jen na krátký čas. 

Na areál školky podle prezentovaného 
návrhu naváže pavlačový bytový dům, 
který postaví obec se státní dotací. 
Minimálně 4 byty v přízemí budou mít 
předzahrádky, v patře bude 9–12 bytů 

a některé budou vybaveny lodžiemi, či 
balkony. Některé z nich budou mezo-
netové. Provozovány budou jako obecní 
bydlení určené především pro zaměst-
nance školy a školky, případně pro léka-
ře, obecního policistu či mladé rodiny 
na startu nebo seniory.  

Školský a bytový areál bude mít své 
vlastní a dostatečně kapacitní parková-
ní umístěné v ulici Školní i v samotném 
objektu školky. 

Rekonstrukce ulice Čsl. armády: disku-
se teprve začíná

Přemysl Kokeš dále navázal studií re-
konstrukce ulice Čsl. armády v celé její 
délce. Nejprve upozornil na to, že pre-
zentované řešení příliš nenaplňuje pů-
vodní představy obce ani samotných 
architektů. Je to totiž kompromis vzniklý 
po složitých konzultacích se zástupci 
Policie ČR a dopravního odboru. Oba 
dotčené orgány totiž měly k původní-
mu návrhu řadu výhrad. Původní návrh 
předpokládal významné zúžení vozovky 
ve všech jejích úsecích za účelem zklid-
nění a větší bezpečnosti. Také počítal 
s vytvořením různě pojatých parkova-
cích stání a pruhů pro cyklisty a velkory-
se pojatých chodníků. 

Z původního návrhu zbylo podle slov ar-
chitekta Kokeše jen torzo. Na několika 
místech je proto nyní na jedné straně uli-
ce umístěn chodník výhradně pro chod-

Vizualizace rozšířeného a zrekonstruovaného hřbitova
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chodce a cyklisty. Nově vzniknou zálivy 
pro autobusové zastávky i s novými če-
kárnami a celá řada úseků ulice bude 
mít poněkud jiný profil než dnes. Točna 
autobusu se z Obory přemístí až za roz-
šířený hřbitov. Bude tak prostorná, že na 
ní bude stání pro větší počet autobusů. 
Z točny bude nově nájezd na parkoviště 
u hřbitova a stávající nájezd tak zůstane 
vyhrazen chodcům a cyklistům. Podél 
ulice Čsl. armády, např. u budoucího 
Komunitního centra u rybníka nebo na 
návsi u kapličky, vzniknou také nová par-
koviště, a to buď situovaná na kolmici 
nebo našikmo s couváním. 

Moderní a atraktivní místo pro (posled-
ní) odpočinek

Velkým rozšířením a rekonstrukcí projde 
i zelenečský hřbitov. Důvod je prostý, na 
stávajícím hřbitově už prakticky došla 
hrobová místa. Hřbitov bude podstat-
ně rozšířen směrem na sever i východ. 
Kromě nového vstupu z točny autobusu, 
kde bude umístěno hospodářské záze-
mí s přístřeškem, stáním pro kola a WC, 
tu vznikne i kolumbárium, piazetta s lou-
bím a rozptylovou loučkou a stříškou. 
A dále místo, kde mohou být buď hro-
bová místa nebo moderní typ pohřbí-
vání u menhirů – to vše mezi velkým 
množstvím nově vysázených stromů. Na 
hřbitově se počítá i se studnou na vodu 
a nočním osvětlením v nové části. 

Ladislav Mrklas

Je důležité zapojit 
veřejnost
Po prezentaci jsme se dotázali archi-
tekta Přemysla Kokeše (nar. 1977) na 
jeho první dojmy z přijetí návrhů a dis-
kuse o nich. Jako autor mnoha zásad-
ních urbanistických a architektonických 
projektů po celém Česku i zkušení pre-
zentátor odpovídal s velkým nadhle-
dem. 

Jak vnímáte proběhlou a docela emo-
tivní diskusi, hlavně u projektu úpravy 
ulice Čsl. armády?

Velmi pozitivně. Podle mě je důležité vy-
tvořit návrh, který vyvolá otázky a zapojí 
veřejnost do celé akce. Tohle byla první 
taková participativní akce a následovat 
budou další, které až se na jaře oteplí, 
budou probíhat přímo na místech, kte-
rých se týkají. To je zásadní i kvůli tomu, 
že tím vznikne jistý tlak na orgány státní 
správy, aby i ony naslouchaly tomu, co 
říkají lidi. 

Máte nějakou zkušenost odjinud 
s úspěšným tlakem veřejnosti na státní 
orgány?  

Hodně to záleží na lidech, kteří rozhodu-
jí. Na tom, jak jsou progresivní, jak jsou 
ochotni experimentovat. Pokud vám 
Správa a údržba silnic, jako majitel té 
komunikace, řekne, že ministr dopravy 

řekl, že se nebudou zužovat žádné do-
pravní koridory a pruhy, že je to dogma, 
nebude možnost v různých místech 
umístit bezpečnostní šikany. My víme 
a lidi sami vědí, že je lepší je tam umístit, 
dopravu zpomalit, nechat nejprve odjet 
auta vyjíždějící z obce a pak teprve pus-
tit auta dovnitř. A státní orgány namísto 
toho, aby naslouchaly a daly na první 
místo právě bezpečnost pro lidi, dávají 
přednost autům. Přiznám se, že tomu 
vůbec nerozumím. Ale je potřeba zkusit 
vyvinout soustředěný tlak a uvidíme, co 
se podaří. 

Připravil Ladislav Mrklas

Vizualizace spojovací chodby zrekonstruované MŠ, která může sloužit i jako galerie

Architekt Přemysl Kokeš, zdroj: Amplla
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ie Fotbalová hřiště 
v Zelenči: od trati 
až po louku
SK Zeleneč by se mohl dočkat další tré-
ninkové plochy. Pro klub, který byl zalo-
žen v roce 1931 (prvním předsedou byl 
Jaroslav Bobek), by to bylo třetí místo, 
kde by se hrál fotbal. 

První hřiště S. K. bývalo na pozemku 
Václava Pánka (roční nájem tehdy činil 
800 korun) souběžně s tratí a nynější uli-
cí Dunajevského. Hřiště mělo minimál-
ní rozměry 76 x 55 metrů a v roce 1936 
bylo prodlouženo na délku 90 m, takže 
byl i celkový nájem zvýšen na 1 050 Kčs 
ročně. Plocha nebyla oplocena, u hřiště 
nebyly kabiny, takže se hráči převlékali 
v hostinci U lva. Fotbal se u trati hrál až 
do roku 1939, vzápětí byla tato plocha 
použita na stavební parcely.

V roce 1940 bylo hřiště přemístěno na 
pozemek Vítězslava Nováka, který mís-
to zdejšímu S. K. bezplatně zapůjčil. 
„V  ámci neblahého Kuratoria bylo hřiš-
tě oploceno, oseto trávníkem, vystave-
na tribuna, kabiny pro mužstvo a zřízen 
místní rozhlas,“ uvádí se v kronice obce 
Zeleneč. Pro připomenutí - na úze-
mí protektorátu vznikla po atentátu na 
Heydricha organizace Kuratorium pro 
výchovu mládeže v Čechách a na Mo-
ravě, která se měla starat o masovou 
převýchovu české mládeže po vzoru 
německé Hitlerjugend.

Sportovní klub měl tehdy 60 činných 
členů (předsedou byl zvolen Vilém Ja-
nák) a minimální finanční prostředky. Na 
vybudování šaten přímo na hřišti neměl 
peníze, a tak zorganizoval koncert Kmo-
chovy kapely, který měl obrovský úspěch 
a znamenal zisk 6 048 Kčs. Sbírka po 
vesnici pak vynesla 13 660 Kč a další pe-
níze získal S.K. Zeleneč za přestup Fran-
tiška Boreckého do Meteoru VIII Praha 
za 20 000 Kčs. V Zelenči se však v rámci 
klubu nehrál jen fotbal. „Kromě sportov-
ní činnosti (fotbalu atd.) klub pěstuje at-
letiku, v zimní době na obecním rybníku 
hockey a v hostinci pana Maška table 
tennis,“ píše se dále v kronice.

V roce 1956 byla zahájena výstavba 
dnešního sportovního stadionu. V bu-
doucnu by se v Zelenči mohlo vybudovat 
další místo pro trénování. Počítají s tím 
plány na výstavbu tréninkové plochy na 
poli vedle obecní louky za současným 
hřištěm. „Jde sice o cizí pozemek, ale 
s jeho majiteli jsem v dlouhém jednání 
a jsou tomuto záměru nakloněni,“ po-
dotýká k tomu starosta obce Vít Šikýř. 
SK Zeleneč má nyní více než 230 členů.

Lubor Černohlávek  

Za zapůjčení fotografií děkujeme panu 
Miroslavu Kubáňkovi. 

První hřiště v Zelenči

Lovit, či nelovit
Ano, je to tady! V dnešním článku se s odvážnými z vás, kteří 
zpravodaj po přečtení nadpisu nezavřeli, nezahodili a neza-
čali se křižovat, zamíříme na nejožehavější ze všech ožeha-
vých mysliveckých témat, kterým je bezpochyby lov. 

Dnes se na lov nahlíží zejména jako na prvek nezbytný pro ak-
tivní management v přírodě. Ale pro spoustu lidí je téma lovu 
velmi negativně zabarvené, protože se jedná o usmrcení živé 
bytosti. Pojďme si tedy představit scénář, že lov ze dne na den 
prostě zrušíme, protože se nám nezamlouvá, ať už z jakého-
koliv důvodu. Nejlépe si uvést situaci na praseti divokém. Ba-
chyně (samice prasete divokého) může mít ve vrhu v průměru 
pět přeživších selat. V ČR je momentálně nasčítáno zhruba 
70 000 kusů, asi polovina z této hodnoty jsou samice. Tedy 
35 000 kusů, pokud budeme společně počítat dostaneme se 
po pěti letech na číslo okolo 5 mil. Divočáků, kteří vyprodukují 

12,5 mil selat, a je vcelku jasné kam trend směřuje. Ano, vy-
bral jsem druh s extrémní schopností plození a ano, v rámci 
populační ekologie jsou známé autoregulační procesy uvnitř 
jednotlivých druhů, které se spouští při přeplnění kapacity pro-
středí. Problém se však nachází ještě trochu jinde, a to v tom, 
že než se tyto procesy spustí, zvěř se bude muset někde nasy-
tit, a to bude v lesích nebo na polích. Tím pádem bude zniče-
ná velká část zemědělské úrody, tedy potrava pro lidi a les se 
za těchto podmínek bude zmlazovat jen velmi těžko. Stranou 
ponechávám, jakou zátěž budou tyto škody znamenat pro 
statní rozpočet, tedy peníze nás daňových poplatníků.

Samozřejmě můžeme namítnout, že velké šelmy a predátoři 
obecně by situaci vyřešili za nás a nezbývá než říct, že ano, 
v místech jako jsou bezzásahové zóny národních parků, kde 
příroda stále funguje v rámci přirozených procesů. Ovšem 
je nutné podotknout, že tyto plochy se rozprostírají asi jen na 
1,5% území ČR. Zároveň asi cítíme, že vlci a medvědi prohá-
nějící se okolo Zelenče, v nás vzbuzují jistou nechuť jít se projít 
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Fotografie vytvořena pomocí služby Adobe firefly

se psem nebo se jet projet na kole po cyklostezce, natož pustit 
děti, ať si jdou hrát ven. Z toho důvodu je potřeba brát v potaz, 
v jakém prostředí žijeme, a tím je na většině území ČR kulturní 
krajina obhospodařovaná člověkem. Jinými slovy, co je apli-
kovatelné v překrásném a divokém Yellowstoneském národ-
ním parku, nemusí být využitelné u nás. Navíc mohu doporučit 
najít na sociálních sítích videa, jak takový lov kořisti predáto-
rem opravdu vypadá v nezkreslené podobě, abychom mohli 
opustit pohádkovou představu o zvířátkách kamarádech, kteří 
na sebe nedají dopustit. V přírodě nejsou nijak výjimečné situ-
ace, kdy predátor kořist strhne a začne ji zaživa požírat nebo 
trhat na kusy. A tím nechci vyostřovat situaci ohledně velkých 
šelem na našem území, protože pestrost druhů je pro eko-
systém bezpochyby přínosná, ale není třeba si mezidruhové 
vztahy živočichů nijak přikrášlovat.

Co se týká myslivosti, je kladen důraz na etickou stránku lovu, 
tedy aby tato činnost probíhala tak, aby zvěř zbytečně netrpě-
la. Jak má tedy lov správně vypadat? Loví se buď palnou zbra-
ní (lovecká puška), případně s loveckým dravcem. Lov s dravci 
bych jen krátce shrnul tak, že férovější způsob lovu budeme 
hledat jen stěží, kořist i lovecký dravec se střetnout v přímém 
souboji a zvěř, která unikne se již dále nepronásleduje. Při lovu 
palnou zbraní pak používáme zbraně s energií výrazně přesa-
hující sílu, která by byla pro lov minimálně potřeba. Hlavní mo-
tivací pro tento fakt je rychlé zhasnutí (usmrcení) zvěře, z toho 
důvodu existuje i pojem – myslivecká vzdálenost při střelbě. To 
je taková vzdálenost, kdy je střelec schopen bezpečně zasáh-
nout cíl do kritické oblasti, myslivecky řečeno na komoru (ob-
last srdce). Tato vzdálenost se pohybuje okolo 100–150 metrů 
u zbraně kulové, do 40-50 metrů u zbraně brokové. V případě 

etického lovu se tedy v žádném případě nejedná o prach-
sprosté vyvražďování volně žijící zvěře, ale o činnost, která se 
snaží koncepčně zasahovat do populací zvěře a klade vysoké 
nároky na fyzickou zdatnost, znalosti a v neposlední řadě i na 
odpovědnost lovce, protože výstřel již nelze vzít zpět.

Závěrem bych chtěl čtenáře ujistit, že cílem článku není koho-
koliv přesvědčovat, že by si měl udělat lovecký lístek a jít ven 
lovit, ale jedná se pouze o snahu nastínit skutečnost, že i lov 
může být pro přírodu prospěšný a proč.

Michal Vlk

Návštěva Chrámu sv. Mikuláše v Lounech

Zářijové výlety
Základní organizace Svazu postižených civilizačními cho-
dobami nezahálela ani na podzim a pro své členy připravila 
hned několik zajímavých výletů po krásách české země. 

Hned na začátku září se konal výlet do Sobotky a na zámek 
Humprecht. Cesta na kopeček, kde se zámek nachází byla 
náročná, ale o to víc jsme si užili následnou prohlídku s prů-
vodkyní, která nevynechala zajímavosti tohoto místa, jako je 
například velký sál s úžasnou akustikou. Museli jsme této pří-
ležitosti využít a zazpívat si alespoň jednu píseň. Celý zámek 
byl postaven jako lovecký s kruhovým půdorysem a věží upro-
střed. Z ochozu se nám naskytl dechberoucí výhled do okolí, 

na město Sobotka nebo hrad Kost. Po prohlídce zámku nám 
zbyl čas na odpočinek ve městě, po kterém jsme se vydali 
dále do Motomuzea Borek pod Troskami. Cestou jsme minuli 
také obci Vestec, ve které se nachází staré hrázděné stavby, 
z nichž na nás dýchla doba minulá. V Motomuzeu jsme si pro-
hlédli celou plejádu starých koloběžek, motocyklů, trojkolek 
atd. a vrátili jsme se tak ve vzpomínkách do našeho mládí.

Další výlet nás zavedl do severočeských Loun a Panenského 
Týnce. Nejdříve jsme navštívili Oblastní přírodovědecké muze-
um, kde právě probíhala výstava Obyčejný sádrovec, zamě-
řená na tento krásný minerál a zároveň surovinu pro výrobu 
sádry. Prohlédli jsme si také expozici retro hraček plnou pa-
nenek, stavebnic nebo kuchyněk, díky které jsme se opět vrá-
tili do dětských let. Pak už nás čekalo volné odpoledne v Lou-
nech, v krásném městě, kterému dominuje nádherná radnice 
a Chrám sv. Mikuláše, kde jsme absolvovali zajímavou prohlíd-
ku. Byl postaven v letech 1520-1538 a je výjimečný svým dře-
věným vyřezávaným oltářem, který zhotovil Jeroným Kohlem 
v letech 1701–1706. Několik z nás také využilo možnosti podí-
vat se do věže chrámu, kam vedlo nekonečných 182 schodů. 
Odměnou nám však byl pěkný výhled na město a okolí.     

Z Loun jsme přejeli do nedalekého Panenského Týnce, podívat 
se na nedokončený nádherný gotický kostel Panny Marie, se 
zachovalým jižním portálem z doby před r. 1400.

Na zpáteční cestě jsme zajeli do obce Klobouky, kde sto-
jí v polích 3,5 m vysoký menhir, říká se mu Zkamenělý pastýř 
a je z tmavého železitého pískovce, pravděpodobně vztyčen 
Kelty. Jako vždy to byly krásné okamžiky, kdy jsme poznali nová 
místa naší země. 

Dana Hrubá a Eva Pilátová
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Kompletní sestava Fit studia D na Mistrovství České republiky  
s vítěznými medailemi.

Letecký pohled na Hospitál Kuks, zdroj: oficiální stránky Hospitálu Kuks

Mistrovství české republiky: 
zlatá tečka za úspěšnou 
sezónou Fit studia D
Ve dnech 19.–20. října 2024 se v Brně konalo Mistrovství Čes-
ké republiky ve sportovním aerobiku a fitness týmech, kterého 
se zúčastnily také závodnice z Fit studia D, v němž trénují také 
zelenečská děvčata, a završily tím úspěšnou závodní sezó-
nu. Letošní rok byl specifický, neboť z organizačních důvodů 
se nekonalo Mistrovství světa, a tak po červnovém Mistrovství 
Evropy bylo národní mistrovství vrcholem soutěžní sezóny. Ve 
sportovním aerobiku a fitness totiž více než v jiných sportech 
platí, že největší konkurence je mezi českými závodnicemi. Ti 
velmi často poráží zahraniční konkurenci a vyjma kategorií 
dospělých, jen těžko hledají přemožitele. A tak zisk medailí na 
MČR je opravdovou odměnou za celoroční dřinu. Pro Fit stu-
dio D se letošní domácí šampionát zařadil ziskem třech zla-
tých a třech bronzových medailí mezi ty nejúspěšnější. 

A do Zelenče putovalo hned několik medailí. Daniela Souku-
pová v sedmičlenném týmu získala bronz v juniorské kategorii 
fitness aerobik grande. Spolu s Nelou Nájemníkovou a Em-
mou Chmátalovou v pětičlenném fitness týmu avšak v do-
spělé kategorii obsadila sedmou příčku. Aneta Moravečková 
si z Brna přivezla dokonce medaile dvě, a obě z kategorie 
dospělých. Bronzovou získala ve sportovním aerobiku mezi trii 
a zlatou medaili ve fitness aerobik grande. Z důvodu absence 
Mistrovství světa byl domácí šampionát otevřený také zahra-

ničním účastníkům a radost ze zisku titulu Mistrů republiky byla 
umocněna vítězstvím nad několik let neporazitelným týmem 
z Belgie, který na jaře porazil náš tým a připravil tak děvčata 
o titul Mistrů Evropy. 

Za úspěšnou sezónou stojí celoroční dřina našich závodníků 
a skvělá práce trenérského týmu, všem patří velký dík! Zároveň 
bych chtěla poděkovat za podporu rodičům našich závodní-
ků a také obci Zeleneč za poskytnutou finanční podporu na-
šemu klubu, bez které se v tomto sportu neobejdeme. 

Michaela Mádrová, hlavní trenérka FSD

Senioři v akci 2 
Chtěla bych navázat na článek v minu-
lém čísle zpravodaje a popsat aktivity 
místních seniorů závěrem roku 2024.

Říjen byl pro nás velmi bohatý na zážitky 
a jelikož počasí bylo povedené, všech-
ny výlety se nám moc zdařily. Nejdříve 
autobusový výlet do zrenovovaného 
areálu Hospitalu  KUKS. Díky tomu, že 

se nás ujal na komentované prohlídce 
sám kastelán areálu, měli jsme mož-
nost zhlédnout dopodrobna všechny 
části areálu včetně kaple, historické lé-
kárny, chodbu smrti s nově odhalený-
mi freskami v kostele Nejsvětější trojice 
a Lapidárium s nádhernými originály 
Braunových soch – Alegorie ctností. 
Výklad pana kastelána byl velmi obsáh-
lý a zajímavý. Také bylinková  zahrada, 
i když byl již pozdní podzim, nám přiblíži-
la obětavou práci zahradníků, s kterými 

jsme tam měli možnost pohovořit a kteří 
s opravdovou láskou ke své práci pečují 
o svěřený pozemek. Každý senior podle 
svého zájmu si ještě prohlédl jiné okruhy, 
a to Šporkovskou hrobku nebo Muzeum 
historie lékáren. Poslední zastavení měl 
být Braunův Betlém v lese. K němu nás 
měl přiblížit autobus, ale bohužel to pře-
kazil prudký nárazový déšť. Ale i tak to byl 
moc pěkný výlet  plný  krásných prožitků.

 V druhé polovině října jsme navštívi-
li Muzeum Karla Zemana, kde jsme se 
vrátili do svých dětských let a znovu pro-
žili společně se Zemanovými ukázkami 
filmů a rekvizitami z nich dobu, kdy jsme 
s těmito filmy vyrůstali. Někteří z nás si  
ještě doplnili tento zážitek projížďkou po 
Vltavě od Čertovky až k Pražským mos-
tům nebo návštěvou Werichovy vily. Při 
cestě na tramvaj  nás pár postálo u zdi 
Johna Lennona a každý  se po své trase 
vracel zpět do Zelenče. 

Před dnem svátku zesnulých jsme se 
plánovaně ocitli na Vyšehradském Sla-
víně a společně s průvodcem jsme 
obešli celý historický Vyšehrad a některá 
místa, která ještě mnozí  nenavštívili. Byly 
to například podzemní Kasematy, právě 
rekonstruovaný starý kostel  Stětí sv. Jana 
Křtitele nebo Katedrála Petra a Pavla, 
která je opravdu nádherná. Na Vyšehra-
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Inzerce

dě jsme samozřejmě nebyli poprvé, ale 
společně s panem průvodcem, který 
nám velmi bohatě rozšířil naše znalos-
ti o známém místě, jsme si užili krásný 
podzimní den. Výhledy na Prahu byly 
bonusem, o který se nikdy nelze nechat  
připravit. V současné době jsou k vidě-
ní na různých místech Vyšehradského 
areálu  i originály soch např. z Karlova  
nebo Jiráskova mostu. Ve vyšehradském 
podzemí i v parku je prý mnoho místa 
a jelikož tato místa navštěvuje spoustu 
osob je fajn, když je možné tyto skvosty 
obdivovat. Na závěr jsme ještě  jednou, 
každý po svém, šli na hřbitov poklonit 
se známým osobnostem, zavzpomínat 
a zapálit svíčku.

Závěr roku našeho Klubu SEN patřil také 
vzpomínání. Tentokrát na muziku z na-
šich mladých let – od let 50. až do 80. 
Na doporučení jsme si na náš adventní 
večírek pozvali dvojici odborníků, kteří 
nám interaktivní formou a promítáním 
v doprovodu kytar tuto dobu přiblížili. Je-
jich produkce se jmenuje Rockový děje-
pis. Má několik dílů, je postavená přímo 
pro seniory. My jsme se prokousali prv-
ním dílem. Po přestávce a malém ob-
čerstvení jsme si společně s kytarovým 
doprovodem zazpívali country písničky, 
které jsme v mládí zpívali u táboráku. 
Všichni se dobře bavili a jestli budeme 
příští rok ještě v kondici, zopakujeme si 
tento  program pokračováním. Děkuje-
me OÚ, že nám umožnil využít pro tuto 
akci prostory v klubovně na hřišti.

Na závěr bych chtěla nám všem Zele-
nečským seniorům popřát do příštího 
roku pevné zdraví a optimizmus, aby-
chom mohli absolvovat další, již nyní 
naplánované, aktivity. Krásné Váno-
ce a hodně štěstí v celém příštím roce 
všem spoluobčanům přeje 

Hana Malevičová,  
vedoucí Klubu seniorů   

1. adventní neděle 
patřila rozsvícení 
vánočního stromu
První adventní neděle připadla letos na 
1. prosinec, a tak se krásně spojily hned 
dvě události - zahájení vánoční doby 
a rozsvícení vánočního stromu. Již tra-
dičně patří tato akce k hojně navště-
vovaným, je to totiž ideální příležitost 
pozdravit se s přáteli, sousedy, známými 
a strávit klidný čas v uspěchané době 
před největšími svátky v roce.

Kolem 18. hodiny, kdy už byl zaplněn ne-
jen park, ale i přilehlé ulice, se slova ujal 
starosta Vít Šikýř, aby spolu s přítomnými 
dětmi odpočítali a rozsvítili vánoční strom. 

Následovalo pěvecké vystoupení dětí 
z Mateřské školy v Zelenči pod vedením 

sbormistryně Alice Stankové, které vy-
střídalo další pěvecké vystoupení, tento-
krát starších dětí z čelákovické Základní 
umělecké školy Jana Zacha vedené 
sbormistryní Varine Mkrtchyan. 

I přesto že jsme se letos nedočkali sně-
hové nadílky, byli všichni přítomní dobře 
naladěni a mrazivý čas zaháněli horkým 
svařákem nebo punčem nebo si dali 
vynikající grilovanou klobásu, kterou 
připravil nový šéfkuchař místní školní jí-
delny. Pro ty, kteří preferují sladké, zde 
byl stánek s horkou čokoládou nebo ká-
vou. Kromě těchto dobrot si návštěvníci 
mohli v předstihu pořídit krásné vánoční 
dárky, navíc ručně vyrobené od místních 
umělkyň a dětí ze základní školy, k do-
stání byl také domácí med ze Zelenče.

Večer dopadl na jedničku a doufáme, 
že jste si ho užili. Na viděnou příští rok!

Lucie González

Anketa 
„Sportovec roku 
obce Zeleneč“
Obec Zeleneč přichází s novou iniciati-
vou – pravidelnou anketou „Sportovec 
roku“, která bude oceňovat významné 
sportovní úspěchy našich občanů. Cí-
lem této ankety je nejen vyzdvihnout 
úspěchy sportovců, ale také podpořit 
sportovní komunitu a inspirovat nejen 
mladou generaci k aktivnímu životnímu 
stylu.

Příští rok proběhne nultý ročník ankety 
„Sportovec roku“. Nominace sportovců 
budou otevřené v lednu a únoru 2025, 
přičemž hodnoceny a vyhlašovány bu-
dou sportovní úspěchy dosažené v roce 
2024, tedy zpětně. 

Hodnocení proběhne ve třech katego-
riích: žák/žákyně (do 15 let), junior/juni-
orka (16–19 let), senior/seniorka (20 let 
a více). 

Nominace mohou podávat sportov-
ní kluby či jejich zástupci, organizace 
a oddíly, které působí v obci Zeleneč 
i jednotliví občané s trvalým bydlištěm 
v obci. 

O definitivním pořadí bude rozhodovat 
nezávislá komise, složená ze zástupců 
obce, školy, sportovců, sportovních or-
ganizací a veřejnosti. Hodnotící komise 
bude pětičlenná. 

Jména vítězů budou slavnostně ozná-
mena během obecní akce Zelenečské 
čáry, která se uskuteční 30. dubna 2025.

Pokud byste rádi podpořili tuto akci fi-
nančně, materiálně nebo sponzorským 
darem, budeme vám velmi vděční. 
Vaše pomoc přispěje k ocenění míst-
ních sportovců a k důstojnému průběhu 
slavnostního vyhlášení. Pro více infor-
mací nás prosím kontaktujte na obec-
ním úřadě. 

Děkujeme, že pomáháte ocenit ty, kteří 
nás reprezentují a inspirují.

Andrea Podlipská
Předsedkyně Výboru pro školství,  

kulturu, sport a sociální věci
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Mikuláš se svou 
družinou opět 
v Zelenči
 
Stejně jako loni, tak i letos zavítal 5. pro-
since do Zelenče Mikuláš, anděl a dva 
neposední čerti. Celá družina na děti če-
kala v parku u vánočního stromu a právě 
Mikuláš s sebou měl nepostradatelnou 
Knihu hříchů, kde byly poctivě zazname-
nány nejen hříchy, ale i pochvaly dětí. 
Postupně se zde scházely celé rodiny, 
aby jejich děti odvážně předstoupily 
před připravenou čtveřici a vyslechly si, 
jak zlobily nebo jak byly naopak hodné. 
I když žádné dítko nebylo, jak se říká sva-

té, u většiny z nich převažovaly právě ty 
dobré činy nad těmi špatnými. Nejčas-
těji Mikuláš chválil za dobré sportovní 
výsledky, za píli ve škole nebo školce, za 

pomoc mamince nebo tatínkovi nebo 
za to, jak jsou děti srdečné. Některé děti 
ale musel také pokárat za odmlouvání, 
vztekání se nebo neposlouchání rodičů. 
Nakonec ale za příslib, že do příště děti 
vše napraví a za zazpívání písničky nebo 
za recitování básničky, odměnil anděl 
všechny děti balíčkem plným dobrot 
a malých dárečků.

Opět tak vše dopadlo dobře, děti moh-
ly odcházet s dobrým pocitem a Miku-
láš s jeho pomocníky zase s vědomím, 
že jsou zelenečské děti nejen hodné, 
ale i statečné. I v letošním roce přišlo 
do parku téměř šedesát dětí a my věří-
me, že takový zájem bude pokračovat 
i v dalším roce. 

Lucie González

Nejen o českých 
a amerických 
prezidentech 
s Michaelem 
Žantovským
8. prosince se uskutečnila další z besed 
v rámci Fóra osobností Zelenečské aka-
demie. Jejím hostem byl psycholog, tlu-
močník a překladatel, bývalý diplomat 
a politik a také mluvčí prezidenta Havla 
a poradce prezidenta Pavla Michael 
Žantovský. 

Více než dvouhodinové setkání zmapo-
valo očekávání od nového americké-

ho prezidenta, české diplomatické úsilí 
o navázání dobrých vztahů s Trumpovou 
administrativou, ale i celkový stav světa 
na konci roku 2024. Michael Žantovský 
odpovídal také na dotazy z publika, které 
se týkaly výhod a nevýhod diplomatické 
kariéry, zajímavých zkušeností a příběhů 
z jeho zastupování Česka v USA, Velké 
Británii a v Izraeli nebo zážitků s oběma 
prezidenty, s nimiž měl možnost spolu-
pracovat. Neslo se v přátelské atmosfé-
ře a bylo odměněno velkým potleskem.  

V závěru host akademie vyjádřil své nej-
větší přání do nového roku a tím je, aby 
„se svět úplně nepodělal“, k čemuž je 
podle jeho slov blíže než před 10 nebo 
5 lety.

Tímto setkáním končí letošní Zelenečská 
akademie. Všichni, kdo s ní jsou spojeni, 

přejí zelenečským vše dobré a požeh-
nané vánoční svátky. A těší se na vidě-
nou v roce 2025, na který chystají např. 
další cestovatelské přednášky, besedu 
s předním českým ekonomem a odbor-
níkem na kryptoměny nebo s význam-
ným MMA fighterem a odborníkem na 
zdravý životní styl.

Ladislav Mrklas

Mikuláš se svojí družinou 
a zelenečskými dětmi

Zelenečští si 
zasadili svůj strom
Sobotní dopoledne 16. listopadu patři-
lo výsadbě ovocné aleje v Zelenči. Ne-
jednalo se však o klasické sázení, nýbrž 
o komunitní akci, která přilákala míst-
ní obyvatele. Ti se mohli po předchozí 
registraci zúčastnit zvelebení cesty ze 
Zelenče do Horních Počernic tím, že si 
zasadili svůj ovocný strom, a to pod od-
borným dohledem zahradníka Roberta 
Kubína a jeho týmu.

Již od 9. hodiny ranní se postupně schá-
zeli jednotlivci, páry, ale i celé rodiny 
vybaveni rýči a lopatami, aby společně 
zasadili slivoň, jabloň nebo višeň. Nála-
da všech přítomných byla i přes mrazivé 
počasí výborná a práce šla hladce od 

ruky také díky tomu, že byla celá akce 
rozdělena do několika časových bloků. 
Zahradníci tak mohli každému věnovat 
čas a poradit, jak správně strom zasadit, 
abychom se v následujících letech do-
čkali zdravých plodů. Zelenečští si zasa-
dili přes 30 stromů, které označili kartou 
se svým jménem a věděli tak, jaký strom 
je zde díky nim a mohli se o něj v bu-
doucnu částečně starat. Při odchodu 
pak navíc dostali certifikát o zasazení 
stromu a přispění k realizaci ovocné 
aleje. Celkem bylo profesionální firmou 
v této lokalitě vysázeno 109 ovocných 
stromů. 

Vzhledem k tomu, jaký pozitivní ohlas 
tato komunitní činnost měla, nejedna-
lo se zcela jistě o poslední. Děkujeme 
všem úžasným nadšencům, kteří se této 
akce zúčastnili.

Lucie González
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Vánoční kvíz 
1. České slovo „Vánoce“ pochází:

a.  Ze staroněmčiny.
b. Ze staročeštiny a znamená „Velké 

noce“.
c. Z hebrejštiny.
d. Z latiny.

2.  Co symbolizuje větvička „barborky“, 
která do Štědrého dne vykvete?  

a.  Brzké vdavky.
b. Přivolání hojnosti a bohatství.
c. Ochranu domácnosti před zlými 

silami.
d. Dobrou úrodu v nadcházejícím roce

3.  Proč se dává na štědrovečerní stůl 
prázdný talíř? 

a.  Aby bylo kam odkládat kosti z ryb.
b. Jde o místo pohoštění pro starostu.
c. Abychom mohli pohostit 

nečekaného hosta.
d. Je to záruka bohatství v příštím roce.

4.  Kde a kdy se poprvé slavilo Kristovo 
narození? 

a.  V Jeruzalémě, 22. prosince 326
a. V Nazaretu, 4. prosince 636
b. V Římě, 25. prosince 336
c. V Zelenči, 30. února 363

5.  Proč se dává pod štědrovečerní 
stůl sekera a je dobré na ni zlehka 
šlápnout?  

a.  Zajistí, že v příštím roce budou spla-
ceny všechny „sekery“ (dluhy).

b. Ochrání vás od nepřízně osudu.
c. Ochrání vás to před bolestmi nohou 

a nemocemi končetin.
d. Nepřátelé se stanou v příštím roce 

vašimi přáteli.

 
6.  Kdy se v Čechách poprvé rozzářil 

vánoční stromeček? 
a.  V roce 1800 na Staroměstském 

náměstí v místě popravy 27 českých 
pánů.

b. V roce 1812 v rodině režiséra a herce 
Stavovského divadla Karla Leibicha.

c. V keltském oppidu na Závisti někdy 
v 6. století př. n. letopočtem.

d. V Brně 13. prosince 1924 z popudu 
spisovatele Rudolfa Těsnohlídka.

7.  Co řekl herec Jiří Kodet ve filmu 
Pelíšky hned po odlití olova?

a. „No, to se povedlo.“
b.  „Co to je za blbost?“
c. „Tak a mají to spočítaný“
d. „Dávám bolševikovi rok …“

8.  V předvánočním čase se v Zelenči 
na asfaltové ploše koná tradiční 
zelenečské koledování. Co je 
vhodné si s sebou vzít na tuto 
událost?

a. Zábavní pyrotechniku
b. Vánoční náladu a zvoneček nebo 

rolničku
c. Kohouta
d. Vlastní reproduktory pro poslech 

vánočních koled

1. Správná odpověď: a)  
Komentář: Slovo Vánoce patrně 
pochází ze staroněmeckého 
wāhnachten (dnes Weihnachten – 
svatá noc), složeného z wiha- (světit) 
a Nacht (noc). 

2. Správná odpověď: a)  
Komentář: Tradice říká, že pokud 
větvička třešně, kterou dá dívka do 
vázy na sv. Barboru (4. prosince), do 
Štědrého dne rozkvete, dotyčná se 
pravděpodobně do roka provdá. 

3. Správná odpověď: c) 
Komentář: Mimo jiné tento zvyk 
připomíná důležitost sdílení a 
laskavosti během svátečního času. 
Může být vnímán také jako gesto 
solidarity s těmi, kteří nemohou 
Vánoce prožít v hojnosti.

4. Správná odpověď: c)  
Komentář: První doložená oslava 
Kristova narození se konala v Římě. 
A pokud byste snad věřili variantě se 
Zelenčí a 30. únorem... inu, Vánoce 
jsou sice kouzelné, ale kalendářní 
zázraky nezvládnou!

5. Správná odpověď: c)  
Komentář: Sekyrka pod stolem patří 
k pozapomenutým štědrovečerním 
zvykům, které volají po oživení. 
Rozhodně ovšem oživte jakýkoli 
obyčej podporující pevnost zdraví.

6. Správná odpověď: b)  
Komentář: Jan Karel Leibich chtěl 
ukázat krásu „tannenbaumu“, jak jej 
poznal v rodné Mohuči. Současně 
chtěl přátelům na vánočním večírku 
připravit překvapení

7. Správná odpověď: d) 
Komentář: Tato ikonická replika 
zazněla v reakci na výsledek 
tradičního vánočního zvyku lití olova 
do vody. Z jeho prapodivných tvarů 
se hádala budoucnost.

8. Správná odpověď: b) 
Komentář: Nemusíte si dělat žádné 
starosti – vše bude připraveno. Od 
vánoční atmosféry po slavnostní 
koledy. Stačí dorazit, užít si 
předvánoční čas s blízkými a přáteli 
v Zelenči!

Jubilanti 
Listopadovým a prosincovým oslavencům přejeme 
k jejich významnému jubileu především pevné zdraví, 
pozitivní náladu a mnoho radosti ze života. Své životní 
jubileum slaví tito zelenečští sousedé:

Morvicová Ludmila

Andrlová Anna

Pořízová Alena

Jandík František

Křížek Jaroslav

Hrubá Věra

Černý Jaromír

k
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Svémyslice budou 
vlastníkem kostela 
sv. Prokopa se 
hřbitovem i zvonicí 
Hostem dalšího rozhovoru o soused-
ních obcích byl starosta Svémyslic Ja-
roslav Fabian. Svémyslicím starostuje 
od roku 2018, zastupitelem ale byl už 
o několik let dříve, kdy se s přáteli roz-
hodli zachránit obec před nucenou 
správou. V obci s necelými 600 obyva-
teli řeší malé i větší potíže, mezi něž patří 
třeba hluk z dálnice, v jejíž bezprostřed-
ní blízkosti Svémyslice leží. Nefandí tu 
velkému developmentu, naopak chtějí 
pomalý rozvoj po jednotlivých domech 
či bytech. Starostu těší sousedské se-
tkávání a čekají ho především dva úkoly 
– dotáhnout převzetí barokního kostela 
sv. Prokopa a přetavení projektu multi-
funkčního centra do jeho výstavby. I když 
na mnoha úkolech pracuje jako uvolně-
ný starosta samostatně, výsledek je za-
ložený na úzké spolupráci celého týmu 
vedení obce. Je vidět, že ho tato práce 
stále baví a naplňuje.

Co bylo vaší prioritou, když jste se stal 
starostou? 
Celé se to odvíjelo od roku 2010, kdy 
před volbami tehdejší členové zastupi-
telstva vydali prohlášení, že už nehodlají 
znovu kandidovat a vyzvali nově přistě-
hovavší občany Svémyslic, aby převzali 
iniciativu, protože jinak obec skončí pod 
nucenou správou. Naše původní před-
stava, že všechno půjde formou brigád 
a že to všichni fyzicky odmakáme, se 
ukázala jako nereálná. Podařilo se nám 
ale přemluvit končícího starostu pana 
Ježka, aby ještě jednou kandidoval. Pod 
podmínkou, že už nebude mít žádnou 
funkci, nakonec souhlasil. 

A tak se začala psát nová kapitola ve 
vedení obce. Mezi prioritami bylo vy-
budování chodníků spojujících starší 
část obce s nově vybudovanými, a také 
rekonstrukce stávajícího chodníku pro-
cházejícího intravilánem obce. Další 
klíčové projekty zahrnovaly zajištění ma-
teřské a základní školy, zlepšení doprav-
ní obslužnosti, rozšíření stanovišť na tří-
děný odpad a revitalizace a odbahnění 
rybníka. Nechyběly ani plány na pěší 
propojení s okolními obcemi, jako jsou 
Zeleneč a Dehtáry. Také jsme hned roz-
jeli kulturní akce – rozsvícení vánočního 
stromku nebo zpívání v kostele.

A co bylo tedy dál? 
Řešení školy a školky. Školu jsme vyřešili 
ve spolupráci s vaší obcí a jejím teh-
dejším starostou Ing. Husincem a tato 
spolupráce trvá dodnes. Se školkou 
to bylo podstatně horší. V našem oko-
lí byly všechny MŠ přeplněné. A tak 
jsme začali řešit možnosti, jak vybudo-
vat vlastní. Problém byl především po 
investiční stránce. V té době neměla 
obec dostatečně vysoký příjem z roz-
počtového určení daní. Také nás tlačil 
čas. Měli jsme štěstí, že se zrovna uvol-
nila kapacita v soukromém objektu, kde 
se právě rušily kanceláře a sklady a my 
jsme je přebudovali na jednotřídní škol-
ku. Dále jsme se pustili do rekonstrukcí 
stávajících a budování nových chodní-
ků. Dnes už nám chybí jen krátký úsek 
směrem na Dehtáry, který by měl na-
vazovat na chodník v k.ú. Dehtáry. Jak 
jsem již zmínil, jedním z významných cílů 
obce bylo vybudování pěšího propojení 
se sousední obcí Zeleneč, což obyvate-
lé obou obcí dlouhodobě vnímali jako 
důležitý projekt. Díky finanční podpoře 
Státního fondu dopravní infrastruktury 
se tento záměr podařilo zrealizovat, a to 
včetně moderního, energeticky úspor-
ného osvětlení. Dalším významným 
úspěchem obce bylo posílení autobu-
sového spojení. Pak jsme se pustili do 
rekonstrukce návsi, opravili jsme sochu 
sv. Prokopa a kapličku a chceme v tom 
pokračovat dál. Za pomoci dotací jsme 
revitalizovali rybník. 

Od 90. let se Svémyslicím téměř zpěti-
násobil počet obyvatel. Chcete v tom-
to rozvoji pokračovat? Nebo už dáváte 
přednost jen individuálním stavbám 
a rozšiřování počtu obyvatel po jed-
notkách? 
Už tu není žádný developerský projekt. 
Bavíme se jen o několika parcelách – 
jejich počet je v jednotkách, možná 
v nižších desítkách. Dokončují se práce 
na bytovém domě s šesti byty. Zároveň 
programově razíme to, že všechny dal-
ší parcely na rodinné domy musejí být 
větší, že už nechceme žádnou větší vý-
stavbu mnoha domků s malými pozem-
ky. Chceme tu mít bydlení venkovského 
typu, bydlení pro rodiny s dětmi, které se 
budou aktivně účastnit obecních akcí. 
Taky si hlídáme, aby ke každému nové-
mu domu existovala plánovací smlouva 
zavazující investora přiměřeně přispět 
do obecní pokladny. Teď máme nece-
lých 600 obyvatel. Kdyby se tu všichni 
přihlásili, nemělo by nás do budoucna 
být více než 800. A nárůst výstavby smě-
rem do polí je prakticky vyloučený, pro-
tože velká část půdy tady v našem okolí 
má bonitu 1 čili je přísně chráněna. 

Jedním z velkých problémů Svémyslic 
je určitě dálnice, o které se občas do-
zvíme i z médií. Jak to teď vypadá s od-
hlučněním? 
Zatím je to docela tristní. ŘSD se s námi 
nebaví, což je trochu zvláštní, protože 
jsme se opakovaně v rámci projedná-
vání EIA vyjádřili, že plánované rozšíření 

Kostel sv. Prokopa ve Svémyslicích
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v případě, že bude řešena protihluková 
stěna. A že to je nepřekročitelná hranice 
pro náš souhlas. Náš územní plán počítá 
s protihlukovou stěnou v celé délce D10 
našeho katastru. Naše obec dokonce 
zhruba cca v jedné čtvrtině této délky 
vlastní přilehlý pruh pozemku, na kterém 
by stěna mohla stát. Zatím ale podle 
našich informací ŘSD ani nepožádalo 
o stavební povolení. Je ovšem otázka, 
jestli se mezitím nezmění legislativa a ta 
nám nevyrazí trumfy z rukou, protože se 
bude jednodušeji vyvlastňovat ve jmé-
nu budování dálnic. To by pro nás bylo 
hodně nepříjemné. Mimochodem nám 
v této věci hodně pomáhají lidé z „vaše-
ho“ spolku V Zelenči jsme doma. 

Na rozdíl od Zelenče mají Svémyslice 
výstavní barokní kostel. Jakou roli tu 
tato památka hraje? A jaké máte vzta-
hy s katolickou církví? 
Po pravdě řečeno s církví je to poněkud 
složitější. Když jsme je před lety vyzvali, 
aby opravili spadlou zídku u přilehlého 
hřbitova, vzešla z toho nabídka, že by 

nám církev darovala celý hřbitov. Sou-
hlasili jsme. Jenže pak přišla nabídka, 
že by nám darovali i márnici a zvonici, 
a nakonec i nabídka převedení samot-
ného kostela. Nás překvapilo, že by se 
církev vzdala kostela. Ale bylo to tak. Pak 
nějakou dobu probíhala jednání nad 
darovací smlouvou s věcným břeme-
nem užívání, kterou jsme schválili teď 
v září. 

Takže jste vlastníky kostela? 
Ještě ne, teď probíhá administrace celé 
transakce. Naše představa je, že kostel 
musíme dostat do stavu, kdy bude vý-
stavní dominantou Svémyslic, ne ostu-
dou obce. Máme vizi, že jednoho dne 
bude celý kostel sv. Prokopa zrekon-
struovaný, pěkně osvětlený a každý, kdo 
pojede po dálnici, si bude říkat, jé, to je 
změna, Svémyslice převzaly a opravily 
kostel, to je paráda. Věříme, že kromě 
našich vlastních prostředků získáme 
především státní dotaci. Jedná se totiž 
o prvotřídní památku, která si zaslouží 
pozornost a péči nejen z naší strany, ale 
i ze strany státu.

Máte s celým areálem nějaké plány? 
Ano, chceme tam pořádat koncerty 
a akce slučitelné s původním posláním. 
Nicméně, také trváme na tom, a je to 
i ve smlouvě, že tu církev musí pořádat 
pravidelné bohoslužby. Chceme, aby 
kostel zůstal v první řadě kostelem. Aby 
sem lidi nejen z naší obce, ale i z oko-
lí chodili na půlnoční, na nedělní mše, 
probíhaly tu křty i církevní pohřby. 

Tady před sebou vidím plakát s heslem 
„Oslavy 800 let Svémyslic“ s dodatkem 
„nekončí“. 
První zmínky o Svémyslicích jsou údajně 
z roku 1224. Jenže jinde jsme dohledali 
jiná data – 1226, 1227. Tak vznikl nápad 
rozšířit oslavy 800 let na několik násle-
dujících let, a to včetně hudebního festi-
válku, který jsme tu začali pořádat a kte-
rý chceme udržet. Moc bychom si přáli, 

aby na něj chodili i lidi z okolních obcí, 
třeba ze Zelenče. Ale víme, že je to těžké, 
protože konkurence je veliká. 

Ale aby to nezapadlo, akce proběh-
ne 14. června 2025 a pan starosta zve 
všechny čtenáře Zelenečského zpra-
vodaje. Vystoupí tu KABÁT Revival West, 
DE BILL HEADS a HAPPY CRAPPY, což je 
částečně domácí svémyslická kapela, 
na níž jsou místní náležitě hrdí.  

Je to pořád aktuální projekt multi-
funkčního centra?
Ano, nicméně je to investice za více než 
50 milionů a já chci, aby ji administrova-
la agentura, která takové zakázky umí. 
A tu se nám zatím nedaří sehnat. Projekt 
už máme dávno, máme příslib bankov-
ního úvěru i tip na dotaci na část ceny. 
Takže projekt neusnul a bude se reali-
zovat, jen chceme minimalizovat rizika 
nějakých problémů.

Můžete ten projekt představit?  
Multifunkční centrum Svémyslice vznik-
ne na pozemku, který se nachází za stá-
vající restaurací s obchodem. Součástí 
projektu bude nová restaurace, nad 
kterou vzniknou tři byty o rozloze přibliž-
ně 60 až 65 metrů čtverečních. Na něj 
bude navazovat multifunkční sál na po-
řádání plesů, zábav, sportovních aktivit, 
turnajů, vybavený i zázemím se šatnami 
a sprchami. Stávající budova hostince je 
na demolici a na jejím místě by měl vy-
růst obchod se smíšeným zbožím v pří-
zemí a kancelářskými prostory v prvním 
patře. 

V této souvislosti se nabízí otázka, jak 
je na tom vaše obec s personálem. Vy 
jste uvolněný starosta.
Ano, jsem uvolněný, ostatní zastupitelé 
jsou neuvolnění. Mezi lety 2010 a 2018 
jsme byli všichni neuvolnění, ale po-
stupně jsme si uvědomili, že už obci 
nemůžeme věnovat více času ze svého 
volna. Bylo jasné, že je potřeba zásadní 
změna – funkce starosty bude uvolně-
ná. I přesto, že jsem od konce roku 2018 
odpovědný za většinu odvedené práce, 
konečný úspěch je výsledkem týmo-
vé spolupráce celého zastupitelstva. 
Obec nemá žádného dalšího stálého 
zaměstnance s výjimkou externí účetní 
a několika brigádníků. Naší paní účetní 
jsem mimochodem doporučil i Zelenči, 
když jste hledali někoho, kdo by tuto roli 
převzal. Nakonec tedy začala pracovat 
i pro vás.

Ptal se Ladislav Mrklas 

Starosta Jaroslav Fabian (první vlevo dole) na akci Svémyslická světýlka
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Družina jako místo 
relaxace, her 
a tvořivého rozvoje 
dětí 
Školní družina je nedílnou součástí naší 
základní školy. Zajišťuje pravidelnou 
denní činnost pro žáky prvních až čtvr-
tých tříd. Družina poskytuje bezpečné 
a podnětné prostředí, kde si děti mo-
hou nejen po dopoledním soustře-
dění odpočinout, ale také rozvíjet své 
zájmy a dovednosti. V provozu je ráno 
od 6.45 do 7.40 a odpoledne od 11.40 
(nebo po skončení vyučování) do 17.00. 
V čase mezi 13.30 a 15.00 probíhá ří-
zená činnost, během níž nelze žáky vy-
zvedávat. Novinkou letošního školního 
roku je zavádění elektronického systé-
mu BELLhop, který už od nového roku 
umožní bezpečné vyzvedávání dětí pro-
střednictvím čipů. 

Aktuálně zahrnuje sedm oddělení roz-
dělených mezi dvě budovy – Kasalovu 
a Mstětickou. Pro děti organizuje jak 
pravidelné řízené činnosti, tak spontánní 
aktivity. Každý měsíc se mohou také tě-
šit na společný projekt, který propojuje 
všechna oddělení. Mezi oblíbené akce 
patří například Stezka bosých nohou, 
Halloween, Zpívá celá družina nebo 
Den Země. Pro tyto i další aktivity využívá 
i školní tělocvičnu. 

Hlavním posláním je odpočinek, rekre-
ace a zájmová činnost. Činnosti nejsou 
pokračováním vyučování, ale posky-
tují prostor pro relaxaci a další rozvoj 
dětí. Do výchovně-vzdělávacích aktivit 
patří pracovní, technické, výtvarné či 
hudební činnosti, které podporují tvoři-
vost a estetické vnímání. Přírodovědné 
aktivity zase pomáhají prohlubovat zna-
losti a budovat pozitivní vztah k životní-
mu prostředí. Důležitou součástí práce 
družiny je i rozvoj hygienických návyků, 
samostatnosti a ohleduplného chová-
ní vůči spolužákům i dospělým. Družina 
zároveň plní i sociální funkci. 

Zvláštní místo mezi aktivitami družiny 
má pravidelná návštěva MUDr. Radky 
Komárkové, která je nevidomá, spo-
lu s jejím asistenčním psem. Děti mají 
možnost nahlédnout do problematiky 
života zrakově postižených a vyzkoušet 
si edukativní hry pro nevidomé. Tyto zá-
žitky dětem rozšiřují obzory a učí je em-
patii. Školní družina se také aktivně podílí 
na výzdobě školy, pořádání školních akcí 
a své aktivity prezentuje na webu a so-
ciální síti Facebook. Tak ji neopomeňte 
sledovat! 

Barbora Šimonová,  
vedoucí školní družiny 

Děti ve školní družině během jednoho ze svých projektů

Nový člen školního zoo koutku  
- chameleon pardálí

Mladí badatelé 
mohou objevovat 
přírodu díky 
nové učebně 
a přírodovědnému 
kroužku 
Díky nové přírodovědné učebně se Zá-
kladní škola Zeleneč stává místem, kde 
se propojuje získávání znalostí s lás-
kou k přírodě. Jednou z novinek tohoto 
školního roku je i přírodovědný krou-
žek. Kapacita 15 dětí se rychle zaplnila 
a kroužek se stal oblíbeným místem pro 
všechny malé objevitele. Přímý kontakt 
s přírodou totiž nezajišťuje pouze nád-
herná zelená stěna, ale hlavně náš nový 
zoo koutek. Používáme ho jak pro prak-
tickou výuku přírodovědných předmětů, 
tak pro demonstraci základních ekolo-

gických vztahů. Děti v přírodovědném 
kroužku pak o zvířata pečují. Původních 
několik druhů ještěrů jsme letos rozší-
řili například o chameleona pardálího, 
plšíky africké nebo půvabně barevné 
pralesničky. Tato zvířata si rychle získala 
srdce nejen dětí, ale i nás dospělých.  

Naše nová přírodovědná učebna se tak 
čtvrtek, co čtvrtek mění na laboratoř 
plnou nadšených mladých badatelů. 
Děti si zkoušejí mikroskopování, zkou-
mají strukturu listů, tkání nebo analyzují 
vzorky vody z blízkého okolí. Nejde jen 
o nové znalosti – společná práce roz-
víjí trpělivost, přesnost a nadšení pro 
vědecký přístup. Kromě toho pravidelně 
vyrážíme do přírody objevovat a sledo-
vat ekosystémy v okolí školy.  

Hrdí jsme také na zapojení do meziná-
rodního programu Ekoškola, kde spolu-
pracujeme s naším skvělým ekotýmem 
složeným ze žáků i učitelů. Společně 
přemýšlíme, jak dále zlepšovat naši ško-
lu i širší svět kolem nás – třídíme odpad, 

šetříme energie a chceme pořádat 
akce, které budou šířit povědomí o udr-
žitelnosti. V rámci předmětů se snažíme 
napříč školou probudit v dětech zájem 
o péči o životní prostředí. A díky tomu 
pomáhat dětem rozvíjet společenskou 
odpovědnost, respekt k přírodě a chuť 
měnit svět k lepšímu. 

Jana Pongrácová
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Žáci oživili odkaz 17. listopad 
výstavami, filmy i výukou 
Význam 17. listopadu, Dne boje za svobodu a demokracii 
a Mezinárodního dne studentstva, si letos naše škola připo-
mněla pestrým programem, který žákům přiblížil události spo-
jené s tímto klíčovým datem v českých dějinách. Rok 2024 je 
v tomto ohledu mimořádný – připomínáme si nejen 35 let od 
sametové revoluce, ale také 85. výročí uzavření českých vyso-
kých škol nacistickým režimem. Tyto historické mezníky, které 
zásadně ovlivnily naši společnost, jsme přiblížili žákům pro-
střednictvím řady aktivit. 

Jedním z bodů programu byla plakátová výstava s názvem 
„1989: Rok zázraků“, kterou jsme umístili v prostorách školy. Na 
patnácti výstavních panelech byly prezentovány plakáty vy-
tvořené v rámci projektu Velvet od organizace Jeden svět na 
školách. Prostřednictvím dobových fotografií, ilustrací a citací 
výstava přibližovala atmosféru sametové revoluce, její hlavní 
aktéry a klíčové okamžiky.  

Další aktivitou byla filmová projekce dokumentů z projektu Je-
den svět na školách, která probíhala na třech místech školy. 
Promítané dokumenty, jako například „1989: Cesta ke svo-
bodě“, nabízely hlubší vhled do historických událostí a jejich 
dopadu na společnost. Filmy mohli žáci sledovat samostatně 
během přestávek nebo organizovaně v rámci vyučovacích 
hodin.  

Téma sametové revoluce a událostí roku 1989 se stalo sou-
částí i výuky napříč ročníky i předměty. Žáci se s událostmi se-
znamovali například v hodinách dějepisu, občanské výchovy, 
zeměpisu, českého jazyka, ale i prostřednictvím výtvarné vý-
chovy a hudební výchovy. Každý předmět nabídl jiný pohled 
na význam svobody, demokracie a odvahy těch, kteří se 
postavili nesvobodě. Společná reflexe těchto událostí vedla 
k mnoha zajímavým diskusím, které přispěly k lepšímu pocho-
pení nejen historie, ale i hodnot, které nás spojují. 

Důležitou součástí programu byla výstava výtvarných děl 
a ručních výrobků, které vytvořili žáci naší školy. Tato díla, za-
hrnující kresby, malby, koláže a drobné sochy, tematicky re-
flektovala hodnoty svobody a demokracie. O instalaci výstavy 
v altánu u budovy obecního úřadu se postarala místostarost-

ka Petra Moravečková s KOmunitní KOordinátorkou Lucií. Díla 
aranžovaly tak, aby celý prostor působil jako symbolické pietní 
místo. Altán se díky výstavě proměnil ve veřejně přístupnou ex-
pozici, která připomněla význam 17. listopadu a nabídla širo-
ké veřejnosti pohled na tvořivost našich žáků a jejich osobité 
ztvárnění historických událostí.  

Věříme, že všechny aktivity pomohly žákům lépe pochopit 
význam svobody, demokracie a odpovědnosti každého ob-
čana. 

Mgr. Martina Myrdaczová, zástupce ředitele 

Inzerce

Plakátová výstava 1989: Rok zázraků v prostorách školy

Pojďme se
zaháčkovat

a užít si nedělní večer ve
společnosti háčků a dobré

nálady. 

Materiál na háčkování bude
k dispozici na místě.

Registrace předem není
nutná.

Budeme se na vás těšit
v neděli 19. ledna 2025 od

17 hod. v klubovně
SK Zeleneč.

www.zelenec.cz
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Jak to bylo 
s cyklostezkou 
okolo datového 
centra
(reakce na příspěvek “Jak šel čas s no-
vým úsekem cyklostezky” od autora 
Kolektiv zástupců ZSNK)

Opět se musíme ohradit vůči někte-
rým nepřesným a zavádějícím infor-
macím uvedeným v příspěvku zastu-
pitelů za ZSNK, který se věnoval nové 
cyklostezce kolem Datového cen-
tra a byl otištěn v posledním vydání 
obecního zpravodaje.

V textu se píše, že projekt cyklostezky 
zpozdila havárie plynového potrubí 
v listopadu 2021. Ve skutečnosti však 
nešlo o havárii, ale o chybu ve schva-
lovacím procesu před zahájením 
stavby. Takže, když byla v tomto roce 
stavba zahájena, Pražská plynáren-
ská distribuce (PPD) ji okamžitě zasta-

vila, protože k ní nedala souhlas. Po 
převzetí projektu jsme zjistili, že situaci 
bylo možné vyřešit úpravou projektu 
a získáním souhlasu se stavbou od 
PPD. Ten však tehdejší vedení v čele 
s místostarostou Husincem ml. neby-
lo od listopadu 2021 schopno zajistit, 
a to i přesto, že cyklostezka byla jejich 
volební prioritou. 

Po nástupu do vedení obce se nám 
podařilo za pár měsíců získat po-
třebná povolení a přepracovat pro-
jekt tak, aby vyhovoval nejen PPD, 
ale i dotačním podmínkám. Dotaci 
jsme opravdu získali a díky ní se bude 
obec na projektu podílet pouze část-
kou pod 1 milion Kč oproti původní 
zamýšlené částce ve výši 4,5 mil. Kč. 
Podařilo se také urovnat vztahy s fir-
mou Colas, která za zrušení zakázky 
požadovala úhradu vícenákladů až 
do výše 1 mil. Kč.

Autoři za ZSNK kritizují také výběr as-
faltového povrchu. S asfaltem ale 
počítal už jejich projekt. Nic jsme na 
něm neměnili, neboť vyhovuje pod-
mínkám dotačního programu a hlav-

ně má delší životnost, nižší náklady na 
údržbu a vyšší využitelnost pro obča-
ny.

Co se týká další priority ZSNK, a to 
vybudování pumptracku, zůstává 
otázkou, proč se projekt nepodařilo 
zrealizovat. I přestože kolegové měli 
roky většinu v zastupitelstvu, nejen že 
projekt pumptracku nebyl realizován, 
ale dokonce k němu nevznikla ani 
žádná studie. 

Petra Moravečková, 
místostarostka

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce. Redakce ne-
odpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně. Doporučený maximální rozsah názorových 

příspěvků zastupitelů je 3000 znaků vč. mezer. Příspěvek musí být vždy podepsán plným jménem autora.

Vážení 
spoluobčané.
Již skoro dva roky vychází v Zelenči 
obecní časopis, vydávaný za vaše 
(naše) společné finance. Široký pro-
stor pro své názory zde dostávají ze-
jména starosta a oba místostarostové 
a placení zaměstnanci obce. Prostor 
pro názory opozičních zastupitelů je 
zde omezený na 3000 znaků včet-
ně mezer na jednoho zastupitele. 
Přestože nám v počátečních číslech 
bylo umožněno publikovat za naše 
sdružení texty delší, za předpokladu, 
že v součtu nepřesáhly limit určený 
pro 4 opoziční zastupitele (tedy 12 tis. 
znaků), v současné době trvá redakč-
ní rada zastoupená komunitní koor-
dinátorkou na limitu 3000 znaků pro 
jeden článek. Z tohoto důvodu nám 
bylo již podruhé znemožněno zařadit 
náš společný článek na téma hos-
podaření obce,  přestože jsme jiný 
text nepodali a článek nepřesáhl ani 
6000 znaků. Rozhodli jsme se proto 

tentýž článek rozdělit na několik částí, 
abychom vyhověli liteře zákona, resp. 
pravidlům obecního časopisu. 

Zde tedy již zmíněný článek:
Kde skončí 11 miliónů korun? (Epizoda 
1 ze 3)

Během nedávného veřejného zase-
dání zastupitelstva zazněl od bývalé 
správkyně rozpočtu, ing. Pavly Bugá-
rové Spiegelové, zajímavý dotaz. Týkal 
se připravenosti obce na pokles pří-
jmů ze strany státu. 

Proč je to důležitá otázka? 

Obce mají jako hlavní příjmovou slož-
ku finance z daně z přidané hodnoty. 
Doposud nedošlo k žádnému výraz-
nějšímu poklesu těchto příjmů, pro-
tože jak sami můžeme pocítit na do-
mácím rozpočtu, je díky inflaci a růstu 
spotřebitelských cen objem odvede-
né daně z přidané hodnoty  (opako-
vaně zvyšována) větší. Další příjmovou 
složku tvoří v rozpočtech obcí různé 
typy dotací. Dotace mají sloužit na roz-

voj obcí v oblastech, které spadají do 
správy obcí stanovené státem, jako je 
infrastruktura, veřejná zeleň či občan-
ská vybavenost.  A právě tato příjmová 
složka může v nadcházejících letech 
zaznamenat výrazný pokles, proto-
že valná část financí pochází z fondů 
Evropské unie. Česká republika má 
sjednán s EU termín čerpání unijních 
financí a zároveň i termín, kdy do unij-
ních fondů bude muset přispívat větší 
částkou než doposud. Tento termín se 
velmi rychle blíží a na celorepublikové 
úrovni jsou již vedeny diskuse o tom, 
kdo, kdy a jak bude přispívat do státní 
pokladny na úhradu našeho podílu do 
EU. Je víc než jasné, že to budou také 
obce, které čerpaly dotace na svůj 
rozvoj.

Konec 1. epizody (2462 znaků), pokra-
čování v Epizodě č. 2. 

Roman Doležal, DiS.,  
zastupitel za ZSNK
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Kde skončí 11 
miliónů korun? 
(Epizoda 3 ze 3)
Toto vše se propsalo i do Roz-
počtových opatření, kde je mož-
né vidět záporné saldo. Což samo 
o sobě neznamená nic špatného, 
pokud se to děje v rámci investič-
ní výstavby a obec má své vlastní 
zdroje, které může využívat. Naše 
obec vlastní finanční prostřed-
ky má a z nich je hrazen i nárůst 
provozních nákladů obce aktuál-
ně ve výši 31.5 mil. Kč. Otázkou je, 
kolik vlastních financí obec stále 
má k dispozici, když na přímý do-
taz neumí odpovědět předsedky-
ně Finančního výboru ani starosta 
obce, což asi pozorní občané zjistí 

ze zvukového záznamu z Veřejné-
ho zasedání ze dne 12.9.2024.

Pokud vám nejsou blízká čísla 
a hledání kontextů v nich, je možné 
řadu informací najít i v médiích vy-
užívajících psaný text jako je Zele-
nečský časopis a Facebook obce 
Zeleneč. Kde jsou výše uvedené 
informace také k nalezení. Urči-
tě je vhodné kombinovat všechny 
možné dostupné zdroje, ale i tak 
může vznikat různá interpretace.  
Pokud nechcete nadále jen pa-
sivně přijímat předkládané infor-
mace, ale máte zájem se ptát, tak 
každý druhý měsíc je veřejné zase-
dání zastupitelstva obce Zeleneč, 
kde jsou obvykle přítomni všichni 
zastupitelé. 

Jako první možná zpětná vazba 
pro každého občana Zelenče je 

odpověď na otázku, zda rapidně 
navýšené výdaje obce odpovída-
jí poskytnutým službám a infor-
macím, které občané dostávají 
nyní.  

Toto byl tedy na třetí pokus náš 
společný článek, uvedený takto 
na pokračování. Pozorný čtenář 
nepochybně pozná, že tato třetí 
epizoda byla nejkratší a povolený 
rozsah tedy taktéž nepřesáhla. 

Dovolte mi popřát všem obyva-
telům Zelenče do nového roku 
hodně pohody, šťastné náhody, 
legrační příhody, žádné nehody, 
důležité dohody a další výhody 
s pocitem slunce v duši.

Jiří Skřivan,  
 zastupitel za ZSNK

Kde skončí 11 
miliónů korun? 
(Epizoda 2 ze 3)
Odpověď na dotaz týkající se 
připravenosti obce a tedy i dlou-
hodobého finančního plánování 
v obci Zeleneč prezentovala na 
zmíněném zasedání obecního za-
stupitelstva ing. Hana Urbánková 
– předsedkyně Finančního výbo-
ru obce. Odpověď neobsahovala 
žádné konkrétní informace, ale 
v obecné rovině bylo prezento-
váno, že obec Zeleneč má, cituji 
„zdravé finance“ a pokud mají ob-
čané zájem o podrobnější infor-
mace k uvedenému dotazu, tak 
jsou jim k dispozici oficiální strán-
ky obce.

Rád bych zde nastínil konkrétněji, 
jaké že informace o obecních fi-
nancích může občan získat.

1. Jsou to zákonem stanovené in-
formace:
•  O obecním rozpočtu 
•  Finanční výkazy
• Rozpočtová opatření 
•  Zápisy z Veřejných zasedání
•  Informace na Veřejné desce

2. Nepovinné informace:
•  Zelenečský časopis
•  Facebook - Zeleneč oficiální strán-

ky obce

A co lze z výše uvedených doku-
mentů vyčíst? Pokud budeme po-
stupovat dle pořadí, tak jako první 
je Obecní rozpočet, kde se lze do-
číst, že obec na svůj provoz na rok 
2024 potřebuje na mzdy a nákup 
služeb o 11 mil. Kč více než v mi-
nulých letech. Pro představu čte-
náře se jedná o navýšení o více 
než 70 % (oproti roku 2022). Nej-
větší část razantního nárůstu tvoří 
zvýšení položek „nákup ostatních 
služeb a mezd“. To by bylo rele-
vantní, pokud obec řeší větší akci 
jako je investiční výstavba atd. 

o čemž rozhoduje Zastupitelstvo 
obce. Ale už Finanční výkazy uka-
zují, že z obecního rozpočtu jsou 
finance používány na platby zaká-
zek, kdy jako první vzniká výběrová 
komise na různé plánované pro-
jekty, které jsou občanům průběž-
ně prezentovány. Aktuálně je to 
komise na nové logo obce. Toto 
jsou ale ty menší položky. 

Významné jsou částky u Technic-
kých služeb, které se staly začát-
kem roku společností s ručením 
omezeným s jediným společní-
kem, kterým je obec Zeleneč. 
Obec si jejich služby následně 
kupuje. Tento krok byl prezento-
ván paní místostarostkou jako 
významná úspora pro obec na 
straně mzdových nákladů, avšak 
skutečně vynaložené prostředky 
poukazují na něco jiného.

Konec 2. epizody (2101 znaků), 
pokračování v Epizodě č. 3. 

Josef Bašta, zastupitel za ZSNK
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Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni
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Zeleneč je pořád 
moje srdcovka, 
říká královna 
modelek Milada 
Karasová
Milada Karasová patří mezi nejuzná-
vanější ženy českého modelingu. Ob-
jevila světoznámé krásky jako Terezu 
Maxovou, Evu Herzigovou, Simonu Kra-
inovou nebo Miss World 2006 Taťánu 
Kuchařovou. Méně známé je, že někdej-
ší zakladatelka modelingové agentury 
Czechoslovak Models má velký vztah 
k Zelenči, kde spoluvlastnila „nádražní 
hospodu“.

Co se vám vybaví, když se řekne Zele-
neč?
Zeleneč je pro mne srdcovka, protože 
jsem sem jezdila za babičkou a dědou. 
Jako dítě z Karlína jsem se vždy těšila 
na venkov, což byla pro mne příjemná 
změna.

Váš dědeček Alois Mašek byl v Zelenči 
známým hostinským…
Děda se vyučil řezníkem a v roce 1905 
odešel jako spousta jiných za prací do 
Ameriky, přestože neuměl anglicky. 
Jenže babička v roce 1916 zemřela na 
španělskou chřipku a děda zůstal sám 
s mojí maminkou Milenou, která se na-
rodila už v Americe. Někdo mu tehdy 
řekl, že je na Vysočině hezká vdova po 
vojákovi z první světové války, který padl 

v roce 1914 v Haliči. Tehdy bylo běžné, že 
se takto ženy dohazovaly. Děda se tedy 
v Clevelandu ve státě Ohio sbalil a od-
jel sem, aby si přivezl do Ameriky Češku. 
Jenže dopadlo to tak, že se oženil a už 
tu zůstal. A vyženil syna, který se pak 
proslavil jako letec. Nevlastním bratrem 
mé maminky byl totiž Miloslav Mansfeld, 
který patřil mezi nejúspěšnější čs. letec-
ká esa v RAF, když sestřelil 10 nepřátel-
ských letadel. V roce 1991 mu byl těsně 
před smrtí udělen titul generálmajor a je 
pohřben v Brookwoodu, v části hřbitova 
zakoupené po válce Svazem letců svo-
bodného Československa v Londýně. 

Jak se Alois Mašek dostal do Zelenče?
On si nejdříve otevřel řeznictví v Bolesla-
vi, ale protože měl problémy se žalud-
kem, tak toho nechal a koupil nádražní 
hospodu v Zelenči, dnešní restauraci 
Zeland. To ale ještě byly nahoře pokoje 
a v hospodě kino. Pamatuji si, jak jsme 
si s bráchou hráli na dvorku, všude v ok-
nech byly pelargonie a babička v ku-
chyni připravovala knedlíky. A pak jsme 
si také vždycky užívali to, že máme kino 
zadarmo. 

Co bylo po znárodnění v roce 1948?
Dědečkovi hospodu komunisté sebrali, 
ale nechali ho tam pracovat jako hos-
podského. Byl to typ živnostníka, který 
nikdy nekouřil a nepil alkohol a štam-
gasti si ho vážili. Babička Albína byla 
žena od rány. Na Vysočině měli koloniál, 
a tak to byla typická hokynářka. Myslím, 
že i děda z ní měl respekt. Děda s ba-
bičkou se však po znárodnění museli 
přestěhovat, a tak bydleli v domku, kde 

je nyní pošta. Dole měli dvě komůrky, 
a když děda už nemohl chodit, tak jsme 
ho vždy na kolečkovém křesle vozili ven. 
To už měl ale velké zdravotní problémy 
a asi za tři roky zemřel.

Co se dělo s restaurací po sametové 
revoluci v roce 1989?
V roce 1990 nám hospodu vrátili v res-
tituci. Bratr však s tím nechtěl mít nic 
společného, a tak jsem ji pronajímala. 
Chvilku to šlo, ale lidé neplatili. Někdy 
v roce 1998 jsem se rozhodla restauraci 
prodat panu Janákovi. Až pak tam místo 
kina vznikl taneční sál.

Vrátila jste se ještě někdy do Zelenče?
Byla jsem se společně s dcerou podívat 
v Zelenči letos v září a bylo to hodně do-
jemné. Musím říct, že jsem byla příjem-
ně potěšena, jak to tu máte pěkné a jak 
obec vzkvétá. Zašli jsme si i na oběd do 
Zelandu, kde jsme se bavili s majitelem, 
a líbilo se mi, jak je restaurace vedená. 
Podívala jsem se i do míst za tratí, kde 
byla lištárna. Maminka tam totiž praco-
vala u Tvrdíků jako účetní.

V 74 letech vypadáte báječně. To se 
ještě pohybujete kolem modelek?
Trochu, teď jsem byla například supervi-
zorem na Miss golf. Seděla jsem tam 
v porotě, ale zároveň se starala i o část 
produkce. Snažím se o sebe starat a ne-
vymlouvat se. Mít takzvaně slunce v duši 
a radost ze života, i když je to někdy hod-
ně těžké. Ale každý jsme strůjcem svého 
štěstí.

Připravil Lubor Černohlávek

Milada Karasová
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Důležité novinky 
v organizaci 
odpadového 
hospodářství 
Svoz tříděného odpadu od domu bude 
jednou za 14 dní

Od nového roku dojde ke změně fre-
kvence svozu tříděného odpadu od 
domu. Nově již nebude tříděný odpad 
svážen každé úterý, ale jednou za 14 dní, 
každé liché úterý. Ve stejném týdnu bude 
svážen jak směsný odpad s frekvencí 
jednou za 14 dní (černé popelnice), tak 
i bioodpad (hnědé popelnice). Mimo 
tyto termíny je možné nashromážděný 
odpad odevzdat ve sběrném dvoře.

Svozu od domu se týká ještě jedna 
změna. Od ledna budeme třídit ostatní 
plasty do jednorázových pytlů. Během 
svozu 30. 12. 2024 obdrží každá nemovi-
tost s číslem popisným, která má v roce 
2024 uhrazen poplatek za odpady, 
30 jednorázových žlutých pytlů zdarma. 
V případě potřeby je možné zakoupit na 
obecním úřadu další jednorázové pytle 
v balíčku za 50 Kč / 10 ks. PET láhve je 

třeba nadále dávat do opakovaně pou-
žívaných žlutých pytlů, případně je mož-
né též využít tašky.

Před sběrným dvorem vznikne nové 
místo pro odložení tříděného odpadu

Další možností pro odložení tříděné-
ho odpadu bude nově vytvořené místo 
před sběrným dvorem v ulici Husova, 
kam začátkem ledna umístíme nádoby 
na tříděný odpad, které budou volně pří-
stupné stejně jako kontejnery na zelený 
odpad. Najdete zde standardní nádoby 
na plasty, papír, sklo, kovy, nápojové kar-
tony a také na méně známý gastrood-
pad. 

 
CO JE GASTROODPAD
Pod gastroodpad neboli kuchyňský 
odpad z domácností řadíme 
především odpad vznikající při vaření, 
zbytky jídel, a prošlé potraviny, které 
mohou být i v původních obalech, 
a zároveň se nejedná se o bioodpad 
neboli biologicky rozložitelný odpad, 
který je především rostlinného 
původu a lze ho kompostovat 
nebo odložit do hnědé popelnice. 
Gastroodpad bude využit jako palivo 
v bioplynové stanici. 

Volně přístupné nádoby samozřejmě 
představují jisté riziko nepořádku v jejich 
okolí. Avšak vzhledem k tomu, že kon-
tejnery na bioodpad umístěné v Husově 
ul. zatím fungují pouze s minimálními 
problémy, věříme, že společně zvládne-
me udržovat pořádek i okolo nádob na 
tříděný odpad. I přesto bychom chtěli 
apelovat na všechny obyvatele obce, 
aby pečlivě třídili jednotlivé druhy odpa-
dů do odpovídajících nádob a udržovali 
místo čisté. Jedná se o odpovědnost 
každého z nás. Pokud by došlo k přepl-
nění popelnic nebo k jejich znečištění, 
stačí se v takovém případě obrátit na 
Technické služby Zeleneč, které sjednají 
nápravu. 

Jsme přesvědčeni, že řada z vás rozšíření 
možností pro odložení tříděného odpa-
du uvítá. Jedním z důvodem, proč v obci 
přistupujeme k tomuto kroku, je také 
snaha snížit náklady na svoz tříděného 
odpadu a zefektivnit práci Technických 
služeb, jejichž zaměstnanci tráví téměř 
30 % své pracovní doby svozem, dotři-
ďováním a likvidací odpadu. Všechny 
tyto kroky jsou vedeny k minimalizaci 
produkce směsného odpadu, neboť 
jeho množství bude určovat cenu za od-
pady pro obec a potažmo občany.

Lucie González

Inzerce
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Ročník 2, 6/ 2024 (vychází 6x do roka: únor, duben, červen, srpen, říjen, prosinec)
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NEPRODEJNÉ

Vážení Zelenečští, 

blíží se oslavy příchodu nového roku 2024 a s tím 
spojené používání zábavné pyrotechniky. Chtěli 
bychom vás touto cestou vyzvat, abyste omezili 
její používání na jediný večer, a to 31. prosince, či 
v ideálním případě oslavili Silvestr bez petard. Sní-
žíte tím riziko možných úrazů, minimalizujete 
stres u zvířat – domácích i žijících ve vol-
né přírodě a omezíte objem škodlivin 
z petard, které v ovzduší zůstávají 
i několik dnů. Věříme ve sdílenou 
odpovědnost každého z nás 
a vzájemnou ohleduplnost. 

Děkujeme Vám!


